
Küsimustele vastab 
Järva vallavanem 
Rait Pihelgas.
Kuhu pöörduda, kui on vaja 
vallavalitsusega suhelda?

Kõiki vajalikke toimingud 
(sünde ja surmasid registreeri-
da, toetusi taotleda, nõu küsida 
jne) saab aasta lõpuni teha prae-
gustes vallamajades. Uuest aas-
tast saab seda teha teenindus-
keskustes, mis asuvad endistes 
vallamajades. Erandiks on vaid 
Albu, mille teeninduskeskus tu-
leb Aravete keskkooli vanasse 
ossa. Ambla vanasse vallamajja 
jääb teeninduspunkt.

Eesmärk on, et inimene ei 
peaks vallamajja minema, vaid 
et kõik saaks aetud e-kirja teel 
ehk suheldud nüüdisaegsete 
IT-lahenduste abil.

Keda ühinemine puudu-
tab? Kas meie kultuuri-
maja jätkab tööd?

Ühinemine puudutab ainult 
vallamaju. Tekivad uued piir-
konnad Albu-Aravete, Imave-
re-Koigi, Järva-Jaani – Kareda, 
eraldi jääb Koeru. Ametisse 
võetakse neli piirkonnajuhti, 
kelle ülesanne on igapäevaelu 
korraldada. Kui inimesel on 
mure, siis saab rääkida piir-
konnajuhiga.

Kõik teised valla asutused 
– kultuurimajad, noortema-
jad, spordihooned, lasteaiad 
– jätkavad endiselt tööd ja 
ühinemine ei peaks inimeste 
igapäevaelu mõjutama.

Milline on minu 
aadress nüüd?

Aadressina on Järva vald 
kasutusel juba alates valimis-
tulemuste väljakuulutamisest 
ehk aadressina tuleb märkida 
näiteks Järva vald, Koeru alevik.

Posti sihtnumbreid sel aastal 
ei muudeta ning kõik postisaa-
detised saavad kindlasti kohale 
viidud nii uue kui ka vana aad-
ressi alusel. Peale haldusrefor-
mi lõppemist hakkavad siht-

numbrid muutuma, kuid mitte 
varem kui 2018. aastal. Omni-
va teavitab kliente sihtnumbri 
muudatusest vähemalt kaks 
nädalat ette. Sihtnumbri muu-
datuse info postitatakse kliendi 
postkasti.

Kui tahaks tulla 
vallavanema jutule, kus 
asub tema kabinet?

Järva valla juriidiline aad-
ress on Järva -Jaani, Pikk 56. 
Kuid täna pole inimestel min-
git põhjust sõita Imaverest või 
Koigist Järva-Jaani, et vallava-
nemaga suhelda. Vallavanema 
töökoht on mobiilne ehk sõi-
dan tööle sellesse teenindus-
punkti, kuhu parasjagu vaja, 
näiteks toimub mõni nõupida-
mine. Sama saab olema ka meie 
spetsialistidega: kus mure vajab 
lahendamist, sinna ametnik ka 
sõidab. Ühendust saab ka e-
kirja teel info@jarva.ee ning 
üleminekuperioodil toimivad 
kõik endiste valdade meiliaad-
ressid ja telefonid. 

Inimene saab kõik oma mu-
red lahendada kodulähedases 
teeninduskeskuses. Kui on vaja 
spetsialisti nõu, tuleb ametnik 
inimese juurde. Näiteks kui ini-
mene tahab ehitada maja, kuid 
naaberkrundi omanikega tekib 
probleem, lahendab ametnik 
selle probleemi kohapeal eel-
nevalt sellega tutvudes.

Kas volikogu jääbki 
külakorda käima?

Oleme kokku leppinud, et 
käime tähestiku järjekorras lä-
bi kõik omavalitsused, viimati 
toimus istung Imaveres. 

Mis saab vallalehtedest?
Alates detsembrist ilmub 

endiste vallalehtede asemel Jär-
va Valla Leht, mis jõuab tasuta 
kõigisse valla postkastidesse. 
Järva Valla Lehel on suur roll, 
et inimesi oma vallas toimuva-
ga kursis hoida, et nad saaksid 
adekvaatset infot. See peab 
jõudma iga vallakodanikuni. 

Elu läheb edasi!

Järva vald – korduma 
kippuvad küsimused

ARNIKA TEGELMANN

Sügisel Koeru kesk-
kooli noorte loodud 
õpilasfirma Audentius 
vahendab teenuseid, 
mille pakkujateks on 
noored ise, ning loo-
dab kasvada üle-
eestiliseks.

Audentius tähendab ladina 
keeles julgust. Firma tegev-
juht Hannes Linno ütles, et on 
koos kaaslastega mitmel kor-
ral varemgi õpilasfi rma käi-
vitanud, kuid need on olnud 
n-ö konkursiprojektid ja soiku 
jäänud. Kõige tuntum neist oli 
Nätrum, mis koostöös Tallin-
na Tehnikaülikooli toiduainete 
instituudiga töötas koolinoorte 
ettevõtlikkusideede konkursi ja 
arenguprogrammi ENTRUM 
raames välja erinevate maitse-
tega looduslikud gurmeenätsud. 
Nätrum tõi koerulastele aastal 
2014 koguni Järvamaa aasta teo 
tiitli. „See oli kõige tugevama 
maine ja brändiga fi rma ja kuigi 
oleme omad vitsad Nätrumiga 
kätte saanud, pole me nätsui-

deed päris maha matnud,“ ütles 
Hannes.

Seekord pani ta seljad kok-
ku kooliõdede Laura Lepiku ja 
Triin Aasaga. „Tekkis mõte ja 
vajadus luua noortele võima-
lus teha kooli kõrvalt jõuko-
hast tööd, läbi töötamise end 
arendada, saada töö- ja eluko-
gemust, mida edaspidi vaja on,“ 
rääkis Hannes.

Paljud noored tegelevad õp-
pimise kõrvalt asjadega, mida 
tööks ei peetagi. „Mina tunnen 
end kõige tugevamana õhtujuhi 
ametis – viimati juhtisin 1. det-
sembril Koerus sportlaste galat, 
15. detsembril juhin jõulupidu 
Amblas – ja olen seda teinud 
tasuta või kommipaki eest. Au-
dentius võimaldab aga sõlmida 
lepingu ja töö eest raha küsida,“ 
selgitas Hannes.

Praegu on kaasatud paar-
kümmend Koeru piirkonna 
noort, kes pakuvad teenuseid 
seinast seina. „Nimekirjas on nii 
põhikooliõpilasi, gümnasiste kui 
ka neid noori, kes on praegu-
seks juba kooli lõpetanud,“ ütles 
Hannes. „Korraldame erinevaid 
koolitusi (neid on pakkuda ke-
heksa) – praegu käivad läbirää-
kimised Järva-Jaani gümnaasiu-

mi direktoriga, et „Ettevõtliku 
kooli“ raames õpilastele tutvus-
tada, kuidas fi rmat luues jõuda 
ideest teostuseni, millised on 
ootused ja võimalused. Juhime 
õhtuid, pakume diskori- ja fo-
tograafi teenust, teeme soenguid, 
lükkame lund, lõhume puid, 
korraldame laagreid, suvepäevi 
ja spordiüritusi jne.“

Idee on laieneda üle-eesti-
liseks noorte teenuste vahen-
dajaks. „Praegu tegutseme 
selle nimel, et jõuda Järvamaa 
noorteni.  Läbirääkimised käi-
vad kolme Paide noore  ja ühe 
Väätsa noore mustkunstnikuga, 
oodatud on aga kõik. Selleks 
mõtle läbi oma oskused, pane 
kirja teenuse kirjeldus ja enda 
tutvustus – need paneme kodu-
lehele – ja võta meiega ühen-
dust,“ julgustas Hannes. 

Ta kinnitas, et esialgu ei aja 
Audentius taga kasumit, vaid 
võtab vahendustasu  10% tee-
nusepakkuja kasumist. „Iga-
üks kompab turgu ja paneb ise 
oma teenusele hinna. Näiteks 
kui diskor teenib 50 eurot, siis 
meie reklaami- ja vahendustasu 
on 5 eurot,“ selgitas Hannes. 
Õpilasfi rma riigile makse maks-
ma ei pea.

Rohkem infot ja teenuste 
loetelu fi rma kodulehel www.
audentius.ee. 

Noored küsivad töö eest 
kommipaki asemel taskuraha

Kommentaar
Reelika Lepik

juhendaja, JAK noorte 

ettevõtlikkuse koordinaator

Tegelikult tahtsid noored ju-
ba kevadel osaühingu asuta-
da, aga ma laitsin selle mõtte 
maha – terve õppeaasta saab 
ju veel õpilasfirmaga kätt 
proovida.

Nad on väga tublid ja ise-
seisvad, käivad mulle vaid 
rääkimas, mida on teinud ja 
kuhu jõudnud. Näiteks täna 
on nad pangas firmale arvet 
avamas. Ja 16. detsembril 
osaleb Audentius Tartu kau-
bamajas mini- ja õpilasfirma-
de laadal.

Tean, kui hästi nad oska-
vad näiteks koolitusi läbi viia 
ja kui juuni alguses õpilasfir-
ma aeg otsa saab ja nad OÜ 
asutavad, olen kindel, et nad 
suudavad endale kooliraha 
ise teenida.
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Noored ettevõtjad 
Hannes Linno, 
Laura Lepik, Triin 
Aasa ja soengu 
tegemist pakkuv 
Liisbeth Mets.

Franko Eskla
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Volikogus

26. oktoobril kogunes 
21-liikmeline Järva valla voli-
kogu Järva-Jaani kultuurimajja 
esimesele istungile, 13-liikme-
line koalitsioon ühel ja 7-liik-
meline opositsioon (puudus 
Vello Teor) teisel pool lauda, et 
kohale hääletada volikogu esi-
mees, aseesimees ja kuulata ära 
vallavalitsuste lahkumispalved.

Rait Pihelgas tegi ettepaneku 
volikogu esimehe kandidaadiks 
üles seada Jüri Ellrami, kes oli 
nõus kandideerima ja sai aega 
end volikogule tutvustada ja kü-
simustele vastata. Salajasel hää-
letusel kogus Ellram oodatult 
13 poolthäält, seitse volinikku 
jäi erapooletuks.

Kuigi Arto Saar tegi ettepa-
neku määrata vallavolikogule 
kaks aseesimeest, jäi peale Rait 
Pihelga ettepanek määrata üks 
aseesimees. 

Koalitsioon esitas oma kan-
didaadiks Ahti Karoni, mikro-
ettevõtja, kes on Koeru voli-
kogu liige olnud aastast 2002, 
opositsioon esitas kandidaadiks 
Elmar Luha, kes on omavalit-
sustööga seotud aastast 1993 ja 
töötab viimased kümme aastat 
Paldiski linnavalitsuses.

Salajasel hääletusel osutus 
valituks Karon, kes kogus 12 
häält.

Lõpuks andis Ellram sõna 
kõigile vallavanematele, kes 
esitasid vallavalitsuste lahku-
mispalved.

9. novembril Albus toimu-
nud istungil oli arutusel vallava-
nema palga suurus. Jüri Ellram 
tegi ettepaneku vallavanemale 
määrata töötasuks 3000 eurot, 
Arto Saar tegi ettepaneku 2200 
eurot.

Ellram pani hääletusele 

esimese ettepaneku määrata 
vallavanemale töötasuks 3000 
eurot, mille poolt oli 12 voli-
nikku, vastu oli 8 ja üks jäi era-
pooletuks.

Vallavanema kohale kandi-
deerisid Arto Saar (esitaja Jaanus 
Murakas) ja Rait Pihelgas (esita-
ja Eve Okas), mõlemad said end 
volikogule ka tutvustada.

Salajasel hääletusel kogus 
Arto Saar 8 häält ja Rait Pihel-
gas 13 häält. Enam hääli saanud 
Rait Pihelgas osutus valituks 
vallavanema kohale.

16. novembril Amblas toi-
munud volikogu istungil kinni-
tati vallavalitsuse liikmete arvuks 
seitse ja abivallavanemate arvuks 
kaks. Abivallavanemad hakkavad 
teenima 2600 eurot kuus.

Neile ametikohtadele kin-
nitati Andres Teppan ja Tiina 
Oraste.

Abivallavanem Andres Tep-
pani ülesanded on: ehituse, pla-
neerimise, keskkonna, maakor-
ralduse, vallamajanduse vald-
konnas töö koordineerimine; 
nimetatud valdkondade arengu 
kavandamine, sh arengudoku-
mentide, põhimääruste, korda-
de, eeskirjade jms dokumenti-
de koostamise korraldamine; 
valdkondade eelarvete koosta-
mises osalemine, vallavanema 
asendamine, valla esindamine 
vastavalt valla õigusaktides sä-
testatule. Samuti valla inves-
teeringuprojektidega seonduv, 
oma valdkonna arengukava-
de ja alaeelarvete projektide 
koostamine; lepinguprojektide 
koostamise korraldamine, ehi-
tusjärelevalve, ühisveevärk ja 
kanalisatsioon, ühistransport.

Abivallavanem Tiina Oraste 
ülesanded on: hariduse, huvite-

gevuse, kultuuri, sotsiaalhoo-
lekande, noorsootöö ja spordi 
valdkonnas asutatud vallava-
litsuse hallatavate asutuste töö 
koordineerimine; nimetatud 
valdkondade arengu kavan-
damine, sh arengudokumen-
tide, põhimääruste, kordade, 
eeskirjade jms dokumentide 
koostamise korraldamine. Sa-
muti valdkondade eelarvete 
koostamises osalemine, tee-
nistuslik järelevalve valdkon-
na hallatavate asutuste tegevuse 
üle; valla esindamine vastavalt 
valla õigusaktides sätestatule; 
valla sümboolikaga (lipp, vapp) 
ja tunnustamisega seonduva-
te ülesannete lahendamine ja 
korraldamine.

Vallavalitsuse liikmeteks 
nimetati üks esindaja igast 
piirkonnast. Abivallavanem 
Andres Teppan on valitsuses 
ka Koeru piirkonna esindaja, 
abivallavanem Tiina Oraste on 
valitsuses ka Albu piirkonna 
esindaja. Teele Kukk esindab 
Imavere piirkonda, Uku Talvik 
Järva-Jaani piirkonda, Valdur 
Permanson Kareda piirkonda 
ja Meelis Kivi Koigi piirkonda.

Ametist lahkuvatele vallava-
nematele ja volikogu esimeeste-
le määrati ühekordsed hüvitised 
seadusega ette nähtud määras.

1. detsembril istus Järva 
vallavolikogu koos neljandat 
korda, sedapuhku Imavere 
rahvamajas. Päevakord http://
www.ambla.ee/istungite-pae-
vakorrad-20171. 

Otsustati 1. jaanuarist 2018 
ühendamise teel korraldada 
ümber Järva valla ametiasutuste 
tegevus. 31. detsembril lõpe-
tatakse endiste vallavalitsuste 
tegevus ja need ühendatakse 

üheks ametiasutuseks. Kinnitati 
vallavalitsuse struktuur, palga-
juhend ja nõuded ametnikele. 
See eelnõu oli arutusel ka 22. 
novembril toimunud eelarve- ja 
majanduskomisjoni istungil ja 
sai komisjonilt heakskiidu. 

Järva vallal ei ole alusdoku-
mente, neid alles luuakse. Seni 
lähtub vald endise Imavere valla 
põhimäärusest. Vallavanem Rait 
Pihelga ettekandest selgus, et kin-
nitatud struktuur on ülemineku-
struktuur, mis arvestab sellega, et 
ühinenud valdade teadmised ei 
läheks piirkonnas kaduma ning 
üleminekuperioodil ei kannataks 
ükski valdkond ja teenus. 

Luuakse neli piirkonnaju-
hi ametikohta (Albu-Ambla, 
Järva-Jaani–Kareda, Koeru, 
Imavere-Koigi). Piirkonnajuhi 
ülesanne on lahendada igapäe-
vaküsimusi, kirjeldada olukor-
da valdkonna spetsialistidele, 
nõustada hallatavaid asutusi 
ja teostada järelevalvet. Piir-
konnajuht peab teadma, mis 
kohapeal vaja on, ja sellest val-
lavalitsust teavitama. Kui varem 
pidid paljud ametnikud olema 
spetsialistid mitmes valdkon-
nas, siis nüüd toimub spetsia-
liseerumine ja läbi selle tõuseb 
avalike teenuste kvaliteet. 

Vallavalitsuse tööd korral-
datakse läbi teeninduskeskuste, 
kus on tagatud kodanike tee-
nindamiseks vajalikud kompe-
tentsid. Vajadusel liigub vastava 
valdkonna spetsialist sellesse 
keskusesse, kus nõu vajatakse. 

Lisaks kiideti heaks kolm ha-
jaasustuse progammi aruannet, 
ühe projekti tähtaega pikendati. 

Infona oli arutusel ELL-i ja 
EMOL-i kiri „Ettepanek oma-
valitsuste üleriigilise ühistege-
vusega ühinemiseks”. 

Järva vallaks ühinenud seitsme valla elanikud 
olid järvalastest kõige agaramad omale voli-
kogu valima: kui Järvamaal oli hääletanute 
protsent 55,5, Türi vallas 53,0 ja Paide linnas 
56,8, siis Järva vallas andis oma hääle 57,2 
protsenti kõigist nimekirja kantud valijatest.

21-liikmelisse Järva vallavolikokku kuuluvad:

Eesti Reformierakond: Rait Pihelgas (asus tööle 
vallavanemana, asendusliikmena määrati 
volikogusse Teet Kallakmaa), Toomas Tam-
mik, Lea Traks, Eve Okas, Arvi Luuk

Eesti Konservatiivne Rahvaerakond: Andres 
Teppan (asus tööle abivallavanemana, 
asendusliikmena määrati volikogusse Külvar 
Mand), Ahti Karon, Arvo Imsi

Erakond Isamaa ja Res Publica Liit: Kalju Kerts-
mik, Jüri Ellram, Rünno Lass

Eesti Keskerakond: Priit Seire

Sotsiaaldemokraatlik Erakond: Getter Klaas

Suur-Järvamaa valimisliit: Jaanus Murakas, 
Vello Teor, Mati Seire, Ants Käärma (astus 
volikogu liikme kohalt tagasi, asendusliikme-
na määrati volikogusse Himot Põldver)

Valimisliit Järva Valla Heaks: Arto Saar, Elmar 
Luha, Riho Sepp, Ester Valdvee

Lähtudes koalitsiooni- ja 
ühinemislepingutest, kinnitas 
volikogu alatiste komisjonide ar-
vuks seitse, igas liikmeid üheksa, 
välja arvatud revisjonikomisjon, 
milles on kolm liiget.

Komisjonide koosseisude ku-
jundamisel arvestati erakondade 
ja valimisliitude esindajate osa-
kaalu volikogus.

Kui 9. novembri volikogu is-
tungil kinnitati ametisse Järva 
vallavolikogu alatiste komisjo-
nide esimehed ja aseesimehed, 
siis 16. novembril komisjonide 
liikmed. 

Eelarve- ja majanduskomis-
joni kuuluvad: Eve Okas (esi-
mees), Elmar Luha (aseesimees), 
Jüri Ellram, Ahti Karon, Meelis 
Mändla, Kristjan Siiroja, Leiger 
Metsalu, Rünno Lass ja Harri 
Lepamets.

Haridus- ja noorsootööko-
misjoni kuuluvad: Kalju Kerts-
mik (esimees), Jaanus Murakas 
(aseesimees), Tõnu Linnasmäe, 
Silva Kärner, Leiger Metsalu, 
Margit Reinpõld, Getter Klaas, 
Kerli Sirila ja Birgit Mets.

Keskkonnakomisjoni kuulu-
vad: Arvo Imsi (esimees), Himot 
Põldver (aseesimees), Lennart 
Okas, Margus Kirsimets, Anneli 
Piirsalu, Aare Kabel, Arvi Luuk, 

Kaido Krause ja Margus Vaas.
Kultuuri- ja spordikomis-

joni kuuluvad: Priit Seire (esi-
mees), Arto Saar (aseesimees), 
Ründo Mülts, Ants Välimäe, 
Andres Gorbõljov, Getter Klaas, 
Teet Kallakmaa, Reimo Kaasiku 
ja Kalju Kertsmik.

Külaelukomisjoni kuuluvad: 
Lea Traks (esimees), Riho Sepp 
(aseesimees), Anita Homin, Arvi 
Luuk, Priit Seire, Külli Majori, 
Triin Tippi, Kaie Altmets ja Ada 
Nõmmküla.

Sotsiaalkomisjoni kuulu-
vad: Rünno Lass (esimees), Es-
ter Valdvee (aseesimees), Inga 
Okas, Andrus Leis, Riina Lääne, 
Külvar Mand, Eveli Meibaum, 
Sirje Reinloo ja Marta Kondas.

Revisjonikomisjoni esimehe 
kohale kinnitas volikogu Arto 
Saare, aseesimeheks Ahti Karoni 
ja liikmeks Vello Teori.

Kui suured saavad olema 
volikogu esimehe (Jüri Ellram 
soovib asuda sellele kohale tööle 
täiskoormusega), aseesimehe, 
volikogu liikmete ja komisjo-
ni juhtide ning liikmete tasud, 
selgub järgmises volikogus, sest 
eelnõu „Järva Vallavolikogu 
tööst osavõtu eest makstava ta-
su suurus ning maksmise kord“ 
suunati teisele lugemisele.

Volikogu kinnitas alatiste 
komisjonide koosseisud
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KAJA LEIDTROP

Novembri keskpaigas 
Järvamaa keskraa-
matukogus toimunud 
seminaril võttis maa-
konna parima maa-
raamatukoguhoidja 
tiitli vastu Albu raama-
tukogus töötav Silvi 
Väinsalu (pildil).

Silvi oli tunnustuse üle ül-
latunud ja rõõmustas, et raa-
matukoguinimesi märgatakse 
ja au sees peetakse, sest kõik 
maaraamatukogude töötajad 
teevad tööd südamega.

Silvi on töötanud Albu 
raamatukogus juba 16 aastat. 
Hubane Albu raamatukogu on 
mõnus kohtumispaik kõigile. 
See on tore paik arupidamis-
teks. Alati rõõmsameelne Silvi 
teeb kõik selleks, et külastajad 
tunneksid end raamatukogus 
oodatuna. Ta on alati innus-
tanud inimesi enda ümber lu-
gemisest rõõmu tundma. Vii-
mastel aastatel on lugejate arv 
stabiliseerunud – neid on 150 
ringis, enamasti eakad, kuid 
palju on ka õppijaid. Kogu on 
lahti esmaspäevast neljapäeva-
ni, esmaspäeval koguni kella 
seitsmeni õhtul. „Esmaspäev 
on meie lugejate lemmikpäev 
raamatukogusse tulla,“ ütles 
Silvi. Küllap seepärast, et nä-
dalavahetustel on aega lugeda. 

Raamatukogus toimuvad to-
redad ja mitmekesised kohtumis-
õhtud ning huvitavad näitused. 
Silvi ütles, et kuigi novembris tul-
di välja uudisega, et 250 raama-
tukogu Eestis pakuvad noortele 
kunstnikele uuest aastast võima-
lust oma töid näidata, on Albus 
seda tehtud kogu aeg. „Praegugi 
on vaadata Albu kooli ja Tartu 
kunstikooli lõpetanud Mare Lau-
be joonistused,“ ütles Silvi.

Kuna Silvi töötas aastaid 
ka kooliraamatukogus, on hea 
koostöö õpilaste ja õpetajatega. 

Tihti käib raamatukogus samas 
hoones asuva lasteaia pere. Juba 
viiel aastal tunnustab Silvi ema-
keelepäeval tublimaid lugejaid 
ja peamiselt on need algklassi-
de õpilased. „Suuremad loevad 
ikka ka, aga enamasti kohus-

tuslikku kirjandust. Aga kõik 
õpilased pole kunagi lugejad 
olnud,“ ütles Silvi.

Silvi osaleb aktiivselt valla 
ettevõtmistes. Suvel aitas ta kor-
raldada Albu külapäeva. Oma 
laialdasi teadmisi paikkonna 

ajaloost ja head esinemisos-
kust rakendab ta Albu mõisas 
giiditööd tehes. Ta on osav ku-
duja, heegeldaja, lapitekitegija 
ja vaimustunud vanaema. Pere 
kaunis koduaed on pälvinud 
Järvamaa mastivimpli.

Esmaspäeval 
raamatuid laenutama

Silvi ütleb: „Tulen 
tööle rõõmuga. Mul-
le minu töö meeldib, 
sest see on hästi va-
heldusrikas.“

40 Koeru last pääseb 
imedemaale tasuta

MJ Production annetas 
MTÜ-le Aitame Vähekindlus-
tatud Peresid 500 kutset-piletit 
heategevuseks, et paljulapseli-
sed ja vähekindlustatud pered 
saaksid sõita vaatama Tondi-
raba jäähalli etendust „Alice 
Imedemaal“.

MTÜ Aitame Vähekind-
lustatud Peresid juhatuse liige, 
Koerust pärit Diana Suun tõi 
vallamajja 40 tasuta piletit Koeru 
Perekodule ja valla suurperede-

le, et lastele aasta lõpus rõõmu 
valmistada. „Täname MJ Pro-
ductionit ja nende esindajat Jüri 
Metsa, kelle lahkel toel lapsed 
suurepärast etendust nautima 
saavad minna!“ ütles Suun. 
„Alati ei ole raha teenimine olu-
line, vaid laste säravad silmad on 
kõige suurem tänu!“

Sotsiaaltöötaja Rutt Vihtre 
ütles, et sõit etendusele saab 
teoks 30. detsembril, transport 
on valla poolt. (JVL)

Maakonna kultuuripreemiad 
ootavad kandidaate

Järvamaa omavalitsuste liit 
ootab kandidaate maakonna 
spordi- ja kultuuripreemiatele. 

Taotlusi saab esitada spordi-
edendaja, kultuurielu edendaja, 
kultuurihoidja ja parima kollek-
tiivi kategoorias.

Kandidaate võivad esitada 
konkursile valla- ja linnavoli-
kogud ja -valitsused, kultuuri-,   
haridus- jt asutused, mittetu-
lundusühingud, seltsid, klubid, 
ühendused, asutuste juhtkonnad, 

hoolekogud, nõukogud, kollektii-
vid ning üksikisikud. Taotlused 
tuleb esitada kirjalikult ühel A4 
leheküljel Järvamaa omavalitsuste 
liidu kantseleisse elektroonselt e-
aadressil jol[at]jarva.ee, või pos-
tiaadressil JOL, Rüütli 25, 72713 
Paide või tuua käsipostiga tuba 
132, Rüütli 25, Paide. Läbivaa-
tamisele kuuluvad ainult need 
taotlused, mis on jõudnud JOLi 
kantseleisse hiljemalt 19. det-
sembril kell 15. (JVL)

Teade
Vabu kohti on 2018/2019. õppeaastal lasteaia Päikeseratas 

Koeru ja Vao majas kokku 14. 

Koeru maja
6–7-aastaste rühm on täis (Päevalill)

4–5-aastaste rühma – 1 koht (Võilillede rühm)
5–6-aastaste rühma – 3 kohta (Sinilillede rühm)

2–4-aastaste rühm on täis (Pääsusilm)
1,5–3-aastaste rühm on täis (Nurmenukk)

Vao maja
1,5–4-aastaste rühma – 3 kohta (Kullerkuppude rühm)

4–7-aastaste rühma – 7 kohta (Rukkilillede rühm)
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Oleme sisenenud uu-
de kirikuaastasse, ad-
vendiaega. Advendi-
aeg toob meile ootus-
ärevuse, küünalde 
süütamise, kuused ki-
rikus ja linnaväljakutel. 
Toob ka uue aasta al-
guse, alandliku Kunin-
ga tulemise loo, lootu-
se puhkemise ja täitu-
mise, ootuse ja paas-
tuaja enne jõule. 

Advendiajal püsib ootus, et Ju-
mal tuleb oma rahva juurde. Tu-
leb õrnalt ja alandlikult, ei ründa 
ega sunni, vaid kutsub kuulama, 
mõistma ja kaasa tulema. Jumal 
tunneb omasid, Tema kannab 
meid igal ajal raskustest läbi. See 

ei tähenda, et Temaga koos olles 
lõpevad kannatused, raskused ja 
probleemid. Aga just nendes oli 
ja on Ta meile väga lähedal.

Aasta kõige hämaramal ajal 
me pühitseme jõulusid, Lunas-
taja sündimist siia maailma. 
Jõulud on rõõmu ja rahu püha, 
valguse ja leppimise püha.

Jõulukuulutus kõlab aastast 
aastasse otsekui visa ja järele-
jätmatu meeldetuletus, et meie 
käeulatuses on midagi nii inim-
likku, nii püha ja puhast, nii ehe-
dat ja ilusat, mis tahab tulla meie 
keskele.

Kõik see kehastub Kristuses. 
Tema on õpetanud: „Kõike, mi-
da te iganes tahate, et inimesed 
teile teeksid, seda tehke ka teie 
nendele.“

Inimeses on midagi, mis 
igatseb usalduse, soojuse järe-

le suhetes teistega enda kõrval 
ja ümber. Meis on midagi, mis 
nõuab julgust öelda „ei“ valele, 
alatusele ja ebaõiglusele. Midagi, 
mis ei pea õigeks isetust, hooli-
matust ja ükskõiksust. Inimlaps 
januneb puhtuse ja valguse järe-
le, armastuse ja headuse järele. 
Me tahaksime olla sellised nagu 
Jumal meid on mõelnud.

Jõulukuulutus on visa ja järe-
lejätmatu meeldetuletus, et see ei 
pea jääma üksnes igatsuseks või 
unistuseks. On olemas tee, mida 
käia, tõde, mida tunnistada. On 
olemas elu, mis on elamist väärt, 
sest see on seotud Jumalaga.

Õnnistatud advendiaega ja 
peatset jõuluaega,

Jaanus Tammiste
Järva Praostkonna 

vikaardiakon

Vaata, Sulle tuleb 
Sinu Kuningas, 
õiglane ja aitaja...

Jumalateenistused Järva valla kirikutes
EELK Koeru Maarja-Magdaleena kirikus

24. detsembril kell 14 jõuluõhtu jumalateenistus

25. detsembril kell 12 1. jõulupüha jumalateenistus

31. detsembril kell 12 vana-aasta jumalateenistus

EELK Järva-Peetri Püha Peetruse kirikus

24. detsembril kell 18 jõuluõhtu jumalateenistus

25. detsembril kell 14 1. jõulupüha jumalateenistus

31. detsembril kell 14 vana-aasta jumalateenistus

EELK Järva-Jaani Ristija Johannese kirikus

Detsembrikuu juhtmõte: Meie Jumala südam-

liku halastuse läbi tuleb meile päikesetõus 

kõrgustest. See paistab nende peale, kes ela-

vad pimeduses ja surmavarjus, see suunab 

meie jalgu rahuteele. Lk 1:78-79

10. detsembril kell 11 advendiaja 2. pühapäev 

Sinu Kuningas tuleb kirkuses

            17. detsembril kell 11 advendiaja 3. pühapäev 

Valmistage Issandale teed

Jumalateenitusele järgneb koguduse jõulu-

puu pastoraadis

                   24. detsembril kell 17 JÕULULAUPÄEV EHK JÕU-

LUÕHTU Vaata, ma kuulutan teile suurt rõõmu!

Kaasa teenib Järva-Jaani segakoor

25. detsembril kell 11 Kristuse sündimise pü-

ha ehk 1. jõulupüha Sõna sai lihaks

31. detsembril kell 11 vana-aasta õhtu Meie 

aeg on Issanda kätes

EELK Püha Matteuse Järva-Madise kirikus

10. detsembril kell 11 2. advendi jumalateenistus 

17. detsembril kell 11 3. advendi jumala-

teenistus 

24. detsembril kell 11 ja kell 17 jõuluõhtu ju-

malateenistused 

Kella 17 teenistusel teenib kaasa Albu Sega-

koor, juhatab Kaja Kraav

25. detsembril kell 11 1. jõulupüha 

jumalateenistus 

26. detsembril kell 11 2. jõulupüha 

jumalateenistus 

27. detsembril kell 18 apostel ja evangelist Jo-

hannese päev 

28. detsembril kell 18 süütalastepäev 

31. detsembril kell 11 ja 17 vana-aasta õhtu 

jumalateenistus 

1. jaanuaril kell 11 uue aasta jumalateenistus

6. jaanuaril kell 18 kolmekuningapäev 

7. jaanuaril kell 11 Jeesuse ristimise püha ju-

malateenistus

EELK Ambla Maarja kirikus
10. detsembril kell 12 2. advendipühapäev

17. detsembril kell 12 3. advendipühapäev 

24. detsembril kell 17 JÕULUÕHTU. Kaastegev 

Lehtse Kammerkoor Tiiu Tikkerberi juhatusel

25. detsembril kell 12 KRISTUSE SÜNNIPÜHA. 

Kohvilaud pastoraadis

31.detsembril kell 17 vana-aastaõhtu. Teenib 

õpetaja emeeritus Lea Heinaste

7. jaanuaril kell 12 kolmekuningapäev 

Ambla pastoraadis: pühapäevakoolitunnid 

(juhendaja Ave Prints) 10.12 ja 17.12 kell 

10.30

Koguduse õpetaja Tõnu Linnasmäega saab 

kontakti telefonil 5647 1859.

Maailm vajab headust 
Aasta viimase kuul on soov 

heita pilk selja taha ja mõelda, 
mis on korda läinud, mida 
head ja ilusat oleme selle aas-
ta jooksul saavutanud. Vaa-
tame enda ümber ja teeme 
imelise rännaku ajas tagasi ja 
meenutame selle aasta tipp-
sündmusi. 

Koeru lasteaed Päikese-
ratas võib uhke olla, sest on 
sündmusi, mis toovad ikka 
ja jälle meenudes naeratuse 
näole (rohelaat lasteaia õuel, 
südamlik emadepäeva tähis-
tamine Koeru kultuurimajas, 
omaloominguliste tantsude 
võistlus Koeru keskkoolis, Si-
nilillede jõulupidu õues, õpe-
tajate näidend lastele, sõbra-
päeva playbox, südamematk, 
lasteaia lõpupidu, töötajate 
rabamatk jne). 

Koeru lasteaed Päikesera-
tas soovib headust kõikidele, 
sest maailm vajab headust, 
selge see. Tahame, et headus 
oleks meie loomulik olemise 

viis, soov olla puhas, helde ja 
mõistev. 

Samas võib headus olla ka 
ahistav, seda sel juhul, kui keegi 
teine otsustab oma äranägemi-
se järgi, mis teisele hea. Selli-
ne headus on kurjast. Kõlab 
paradoksaalselt – headus on 
kurjast.

Tihti on just lapsed selles 
seisukorras, kus täiskasvanu 
teab täpselt, mis on lapsele hea. 
Täiskasvanu, kes on enda kao-
tanud – kiirustades, maadeldes 
elumuredega, olles ükskõikne 
või jõuetu abi küsima.

Soovin, et headus ei oleks 
kurjus ja et igaüks leiaks aega 
iseenda jaoks, et olla parem 
oma lähedaste jaoks. 

Aitäh sulle, hea kolleeg, 
järjekordse mõnusalt tööka, 
ühtehoidva aasta eest! 

Ikka nii heas kui halvas teie 
jaoks olemas olev direktor 
Anu.

Kaunist jõuluaega kõigile!
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ARNIKA TEGELMANN

Imavere põhikool on 
õnnelik kool, sest kõik 
noortele vajalik – klas-
sid, söökla, raamatu-
kogu, noortekeskus, 
rahvamaja ja laste 
muusikastuudio, kuns-
tikoda ning nüüdisaeg-
ne võimla – asuvad ühe 
katuse alla. Kahju ai-
nult, et katus sooja ei 
pea, muretseb direktor.

18. novembril tähistati Ima-
vere hariduselu 190. sünnipäeva. 

Paar päeva hiljem on maja 
veel õhupalliehteis ja õunamoo-
silõhnane. Direktor Raivo Tamm 
ütleb, et koos külalistega tuli 
kokku paarisaja inimese ringis. 
„Hea koostöö on ettevõtetega, 
Stora Enso esindaja oli kohal, 
samuti meie vilistlane, Järva 
vallavanem Rait Pihelgas. Ree-
de õhtul kohtusid vilistlaspäeva 
spordiõhtul mehed jalgpallis ja 
naised korvpallis,“ räägib Tamm 
ja lisab, et korvpall pole enam 
tüdrukute seas nii popp kui va-
rem – kevadel lõpetas põhikooli 
viimane sats korvpallitüdrukuid 
ja uusi pole peale kasvamas. 
Kuid erinevates huviringides 
osaleb 85-95% kõigist õpilastest.

Õpilasi on sel õppeaastal 86 
ehk üks rohkem kui läinud aas-
tal. „Neli õpilast lahkus koolist 
ja viis tuli juurde,“ täpsustab 
Tamm. „Pärast masu jäi liiku-
mine väiksemaks. Õpilasi võiks 
rohkem olla. Oleme püüdnud te-
ha nii, et 9. klass ei oleks liitklass 
– seal on õpilasi kaheksa.Tööd 
Imaveres on, aga inimestele pole 
elukohti – see peaks olema puh-
talt riigi asi, vabariigi valitsuse 
ja ka omavalitsuse lahendada.“

Tamme meelest pole õige, et 
töötajaid tuuakse kümnete ki-
lomeetrite kauguselt. „Lihtsam 
oleks teha üürikortereid, et ini-
mesel oleks võimalus end pärast 
tööd välja puhata. Praegu käib 
2/3 Imaverre tööle väljastpoolt 
ja ka tulumaks laekub mujale.“

See on ka põhjus, miks vii-
masel viiel aastal pole vallal jät-
kunud raha investeeringuteks. 
Viimane suurem investeering 
oli koolijuhi mäletamist mööda 
aastal 2013, kui vahetati välja 
kõik arvutiklassi arvutid. Tõsi, 

nn katuseraha eest sai rahva-
maja all töötav muusikastuu-
dio pille muretseda, kuid kooli 
see ei puuduta. „Meie töötame 
endiselt kooli jaoks kohanda-
tud majandikontori ruumides, 
kuhu kool kolis 1994. aastal. 
Mis siin (näitab näpuga) meie 
kohal on? Liivakiht ja ruberoid. 
Täiesti soojustamata. Isegi uksed 
on kolhoosikontorist. Vaid sa-
nitaarremondiks on veidi raha, 
kui mõni kraan või pott WC-s 
katki läheb,“ ütleb ta. „Enne ma-
su vahetati majal aknad.“

1998. aastal ehitati rahvama-
ja peale teine korrus, kus asuvad 

muusikastuudio ja algklassid. 
„Imavere mõisa müügist (see 
sai müüdud 2001) saadud raha 
eest pandi püsti juurdeehituse 
karp. Koeru andis toona mei-
le Aruküla mõisas kasutamata 
jäänud investeeringuraha, et 
saaks juurdeehitust jätkata ja 
2002. aastal saime valmis uue 
tiiva teise korruse,“ meenutab 
Tamm, kel läheb Imaveres töö-
tada 18. aasta. „Et mööblit ja 
sisustust saada, kirjutasin ha-
sartmängumaksu nõukogule 
neli taotlust ja neljandal korral 
see rahuldati. “

Praegu jäävad maja haldus-

kulud 131 000 euro kanti aas-
tas, see kulub elektrile, küttele ja 
sellele, et ruumid oleks puhtad. 
„Iga sekund läheb sooja taevasse, 
kuni soojustust pole,“ kinnitab 
Tamm. Ta nimetab seda tööks 
number üks, kuid koolimaja 
vana osa renoveerimisplaan 
pole siiani lõpuni valmis (vaid 
ventilatsiooniplaan on olemas). 
„Mõned seinad on vaja maha 
võtta, lagi soojustada, klassiruu-
mide põrandad siledaks ajada.“

Tamm ütleb, et koolipidaja 
ehk omavalitsuse lahendada 
jääb ka mure, kuidas määrata 
territooriumi, kuhu kooli laps 
kuulub. „Kas uus vald jääb va-
na, kogukonnapõhise piirkonna 
juurde, või tekivad uued kooli 
teeninduspiirkonnad. Või kui 
Järva-Jaanis elav lapsevanem ta-
hab lapse meie kooli panna, kas 
see on võimalik,“ arutleb kooli-
juht. „Spetsialistide probleem on 
üle-eestiline. Oleme väga head 
partnerid Koigi kooliga, kel on 
kõvasti kaasaegsem õpikeskkond 
– jagame nendega logopeedi. 
Sotsiaalpedagoog ja psühholoog 
käib meile Rajaleidjast.“

Kooli õppealajuhataja Tiina 
Lohur kinnitab, et kõik tugi-

spetsialistid on koolis olemas. 
Ise on ta hariduslike erivaja-
dustega laste töö koordinaator. 
„Meil töötab 13 õpetajat, kuid 
otsime matemaatikaõpetajat ja 
ei lepi ajutiste lahendustega,“ 
lausub ta. „Noored õpetajad 
on küll tublid, kuid paraku ei 
jää nad pidama. Maksimaalselt 
kolm aastat ja nad on läinud. 
Kuigi õpetajatele on pakkuda ka 
ametikorterid.“

Lohur kinnitab, et Imavere 
kool on ülipaidlik. „Püüame 
leida kõigile jõukohase õppe-
kava ja kui vaja, teeme ka in-
dividuaalõppekava, seda ka 
üksikutes õppeainetes. Näiteks 
kui matemaatikas ei lähe hästi, 
saab taotleda just selles aines 
õpitulemuste vähendamist, et 
laps saaks tegeleda sellega, mis 
tal välja tuleb. Mõnele lapsele 
on määratud õppimine õpiras-
kustega laste klassis. Nüüd oleks 
vaja neile lastele leida õpetaja,“ 
ütleb Lohur.

Kooli huvijuhi Krista Tiitmaa 
meelest on superhea, et kool 
asub ühe katuse alla rahvamaja, 
noortekeskuse, raamatukogu ja 
spordihoonega, sest koostöö on 
väga tihe ja info liigub kiiresti. 

„Pärastlõunal võtab noortekes-
kus lapsed üle, sporti teha on 
populaarne ja lapsed on huvi-
ringidesse jagatud,“ lausub ta. 
Muusikastuudios on sel aastal 
õpilasi 23.

Aastatega on välja kujunenud 
kooli tavad. Näiteks kooli mäng 
veerandite lõpupäeval. „Osaleb 
kümme võistkonda, igas lap-
si 1. kuni 9. klassini (9. klassi 
õpilane on kapten), kõik toime-
tavad koos ja saavad omavahel 
tuttavaks, suuremad abistavad 
väiksemaid – omandadakse nii 
teadmisi, areneb suhlemis- ja 
meeskonnatööoskus, teinetei-
sega arvestamine,“ toob Tiitmaa 
näite.

Lohur lisab, et tähtis on ka 
õpilasi tunnustada. „Toome välja 
õpilaste tugevad küljed. Hari-
dusministeeriumi ainekiituskirja 
saab tavaliselt kolmandik õpilas-
test – selle saamiseks peab aga 
käitumishinne olema vähemalt 
„hea“. Kooli tänuõhtule maikuu 
lõpus kutsume tublimad lapsed, 
kes õppeaasta jooksul on saanud 
mõne tunnustuse, koos vane-
matega, et eriandekused välja 
tuua. Koolis toimub ka parima 
sportlase konkurss,“ loetleb ta 
tunnustusi.

Tingimused sporti teha on 
Imavere koolis aga iseäranis 
head. Lapsed tahavad oma ilu-
sas võimlas aega veeta ka vahe-
tundides, kuid seda tohib teha 
ainult vastavates jalanõudes. Ja 
põrand on hästi hoitud. Saali 
saab pooleks jagada, on ka alla-
tõmmatavad tribüünid pealtvaa-
tajatele, kui toimub mõni suu-
rem võistlus (siin korraldatakse 
näiteks maakonna saalihoki- ja 
rahvastepallivõistlusi), saali ees 
saab mängida pinksi. Võimla 
rõdul asuv jõusaal on samuti 
kasutuses.

Lõpuks jõuame Krista Tiitmaa 
muusika- ja ajalooklassi, kus õpe-
taja laual on (juba viis aastat va-
na) dokumendikaamera, mis teeb 
töö tunduvalt lihtsamaks: selle 
alla võib panna nii noodipaberi, 
pildi, õpiku, kui ka ise vajaliku 
info paberile kirjutada ning tark 
masin kuvab selle tavalisele (tema 
klassis suisa nõukogudeaegsele) 
kinoekraanile. 

Lõpuks selgub ka õunamoo-
silõhna saladus: kodutütred 
vaaritavad maja keldrikorrusel 
tänumoose, mida on hea jõulu-
deks kinkida.

Imaveres on kõik noortele 
vajalik ühe katuse all

5

Imavere hariduselu 190. aastapäeva tähistamiseks korral-
datud vilistlasõhtu ning sellele eelnenud spordiõhtu olid 
toredad ja elamusterohked. Tänan kõiki, kes selle korda-
minekule kaasa aitasid – aitäh kooliperele ja vilistlastele 
sünnipäevapeo organiseerimise ja läbiviimise eest. 
Vilistlas õhtul toimunud tordioksjon on koolile abiks kulu-
tuste katmisel, täname vilistlasi lahkete annetuste eest. Sa-
muti täname tublisid perenaisi Ann Rootsi, Tairi ja Inge 
Rohtsalut tortide valmistamise eest. Pidu oli meeleolukas 
ja loodetavasti meeldis kõigile. Ootame teid, vilistlased, ik-
ka ja jälle oma kooli külla. Kohtumiseni!

Imavare Põhikool ja Raivo Tamm

KOOLIELU

18. novembril kogunesid vilistlased tähistama Imavere hariduselu 190. sünnipäeva. Kuma foto
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Uued ilmakodanikud

Kareda valla majas toimus lusikapidu
GETTER KLAAS

rahvamaja juhataja

Juba aastaid kutsub vallavalitsus Kareda valla värs-
ked ilmakodanikud koos vanematega lusikapeole, 
kus vallavanem annab neile Kareda valla noorima 
kodaniku tunnistuse ja hõbelusika, kuhu on gravee-
ritud Kareda valla vapp. Nii ka seekord. 

3. novembri ennelõunal toimunud lusikapidu 
tõi kohale 15 uut vallakodanikku, kes on sündinud 

viimase kahe aasta jooksul. Pärast pidulikku osa 
said kõik lustida kõrvalsaalis asuvas mängutoas 
ning kringlit maitsta.

Eelmisest lusikapeost kuni 2017. aasta oktoob-
rini  on valda sündinud 18 last. Elanike arv on 
Kareda vallas stabiilne püsinud aastaid ja veidi 
kasvanudki: kui 1. jaanuaril 2016 oli elanikke 596, 
siis 1. oktoobril 2017 juba 605.

Rõõm on tõdeda, et uusi ilmakodanikke on ka 
lähiajal juurde sündimas.

Valla noorimad said viimased Koigi valla 
sümboolikaga mälestusesemed 

ENE PEDAK

teabetöötaja

Viimase Koigi valla hõbelusi-
kapeo ajaks oli valda sündinud 
17 last – üheksa poissi ja kahek-
sa tüdrukut. Kui kõige vanema 
vanus küündis aasta ja kaheksa 
kuuni, siis kõige tillem oli alles 
paarinädalane. Kui muidu on 
titepidu peetud ikka kevaditi, 
siis nüüd vahetult enne valla 
ühinemist, et ikka kõik veel 
Koigi vallas sündinud lapsed 
ära õnnitleda. 

Viimased Koigi valla süm-
boliga kingitused – hõbelu-
sikad – andis üle vallavanem 
Margo Hussar, raamatukogu 
juhataja Malle Kreek kinkis 
kõigile pisikestele raamatu 
„Pisike puu“. Sellise kinkeraa-
matu mõte on toetada laste 
lugemishuvi   ja väärtustada 
Eesti lastekirjandust. Raamatu 
saavad kõik uued ilmakoda-
nikud kõikjal Eestis koostöös 
omavalitsuste ning raamatu-
kogudega.   Kinkeraamatu on 
koostanud Eesti lastekirjan-

duse keskus ning rahastaja on 
kultuuriministeerium. 

Väikeste muusikaliste vahepa-
ladega muutsid peo rõõmsamaks 
kooli lauluneiud õpetaja Sirje 
Pääslase-Tippi juhendamisel.

Toredast koosviibimisest 
saabusid osa saama ka mõned 
vanavanemad, kelle ülesandeks 
jäi suure pidupäevatordi lah-
tilõikamine. See osutus päris 
keeruliseks, sest seekord ilut-
sesid tordil kõikide laste nimed 
ja igale perele taheti anda just 
nende lapse nimega tordilõik.

Marko Eding

Ene Pedak

Krista Jürgens

Koeru valla kolmas lusikapidu toimus 
11. novembril. Koeru vallavalitsuse sot-
siaalnõunik Andres Ojanurm ütles, et 
kutse sai 18 peret, kuhu oli beebi sündi-
nud selle aasta 1. jaanuarist kuni 20. ok-
toobrini. "Novembri lõpu seisuga on val-
las sündinud 22 last," täpsustas ta.Lapsed 
said kingiks Koeru vapiga hõbelusika ja 
pildiraamatu koos dvd-ga. Torti söödi ka.

Isadepäev Albu lasteaias
TRIIN PAARMAA

9. novembri õhtul olid lap-
sevanemad oodatud Albu las-
teaia saali isadepäevaüritusele. 
Lapsed olid mõnusalt elevil 
oma pidulikumast „kestast“ ja 
esinemise ootusärevusest. Ta-
vapäraselt algas üritus kontser-
diga, kus pisemad ja suuremad 
lasteaialapsed nii eraldi kui 
ühiselt õpetaja Kaja Kraavi abil 
kokku harjutatud repertuaari 
ette kandsid. Hästi tore on vaa-
data, kuidas lapsed oma esine-
mist naudivad ning sõnad ja 
liigutused on selged ka neil, kel 
pole õnnestunud just kuigi tihti 

lasteaeda pääseda. Imeline Kaja 
suudab muidugi ka alati üles lei-
da vahvamad lood ning panna 
laulma ja muusikat armastama 
iga väikese vääniku. 

Järgnev tantsuetendus oli aga 
paras üllatus kõige positiivse-
mas võtmes. Septembris algasid 
Minu Tantsukooli treeningud ja 
seekord said vanemad esimest 
korda näha, mida lapsed seal on 
omandanud. Ja olid ikka oman-
danud küll – olid selgeks saanud 
uskumatult lahedad kavad! 

Pärast kontserti ootas aga 
ees järjekordne üllatus! Õige 
küll, kõigepealt said lapsed oma 
isadele üle anda endavalmista-

tud kingituse, tuulekella, mis 
imeliselt heliseb, ja kaardi. See-
järel ootasid kõiki peresid ees 
töötoad, kus sai ühiselt lustida. 
Meie pere sattus esmalt asjade 
otsimise töötuppa, kus igal pe-
reliikmel oli oma ülesanne ja sai 
koostööd harjutada – kes otsis 
silmadega karbi läbi, kes sobras 
pulgakesega saepurus, kes tõstis 
leitud asju pintsettidega karbist 
välja, kes puhastas pintslikesega 
esemeid saepurust, no ja mõnele 
jäi kaasaelamise ja ergutamise 
rõõm. 

Järgmises töötoas otsisime 
mehelikke ja tugevaid sõnu, na-
gu näiteks „haamer“. Siis sat-

tusime töötuppa, mis nõudis 
enim füüsilist osavust – hüp-
pasime mööda maha pandud 
jälgi, kõndisime mööda rada, 
jooksime slaalomit koos lusikal 
oleva palliga ning lõpuks ehita-
sime niiiiiii kõrge torni. Järgnes 
rahulikum, lauamängude voor, 
kus sai hoolega doominoklotse 
kokku sobitatud, ning seejärel 
ootas ees ühine meisterdustöö 
– värvisime ja lõikasime ja klee-
pisime ja joonistasime! 

Populaarses pillitöötoas sai 
igaüks proovida just talle sobi-
val muusikariistal üht rahva-
likku viisi õppida. Valikus olid 
ukuleled, kitarrid, väikekannel, 

kõlapulgad ja trummikastid. 
No ja sealt ära me enam ei saa-
nud – muusika haarab ju en-
dasse! Igatahes sai päev lõpuks 
toreda punkti ühe ägeda bändi 
ägeda looga (mis küll mõnedele 
kõrvadele liigse mürana võis 
tunduda), kus iga soovija sai 
end väikest viisi muusikuna 
tunda.

Õpetajad olid taas end üle-
tanud ja korralikult fantaasial 
lennata lasknud ning sellist 
mõnusat koostoimetamist 
nautisid sajaga nii suured kui  
ka väikesed. Siirad tänud teile, 
armsad õpetajad, toreda õhtu-
pooliku eest!

UUED KODANIKUD

ADEELE PERLE
DELIISE VANKER
RENATE SUUN
RIKA LEHIS
JAANIKA SELGE 
OLIVER MEISTER
EMMA LOREEN KÄRMIK
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„Mulle meeldib tööd 
teha,“ tunnistab Järva 
vallavanem Rait Pihel-
gas. „Äigi ütles, et mul 
hakkasid juba teisel 
puhkusepäeval näpud 
silmnähtavalt sügele-
ma. Raske on olla nii-
sama mitte midagi te-
gemata. Siis niidan 
muru, teen süüa või 
lõhun kasvõi puid. Mõ-
te puhkab.“

Kuigi Rait Pihelgas on oma 
töömehekarjääri jooksul tööta-
nud vaid abivallavanemana Ima-
vere ja vallavanemana Ambla 
vallas, pole ta nn poliitbroiler, 
kes eluvõõrana teistest ameti-
test midagi ei tea. Vastupidi: 
kõik koolivaheajad nii Imavere 
põhikoolis, Paide gümnaasiu-
mis, kui ka Tartus Maaülikoolis 
metsamajandust ja ärijuhtimist 
õppides pidas ta erinevaid ame-
teid, et talveks kooliraha teenida.

Aastaid Järvamaa kõige 
vaesema omavalitsusjuhi tiitlit 
kandnud Rait Pihelgas (tal pole 
olnud deklareerida ei isiklikke 
sõidukeid, kinnisvara ega lae-
ne peale õppelaenu) ütleb, et 
alustas oma töömehekarjääri 
11-aastaselt. „Sest saati teenisin 
igal suvel raha, et koos ema ja 
kahe õega vajalikud kooliasjad 
osta. Tean, mida tähendab töö-
tegemine, ja tunnen raha väär-
tust,“ räägib ta. 

Rait on kindel, et tema suht-
lemisoskus pärineb ajast, kui ta 
Imavere kõrtsis peopääsmeid 
müüs. „Varem ütlesin kõik kohe 
otse välja, seal tuli õppida näi-
teks purjus inimestega rahulikult 
suhtlema.“

Ka on Rait Soomes kalevipo-
jaks käinud, töötas seal ühel tu-
dengipõlve suvel poolteist kuud 
ehitusel, et õpingute eest tasuda. 
Sügisel selgus, et ta pääses õpi-
tulemuste poolest tasuta kohale 
ja raha jäi muuks alles. „Elasin 
Tartus üle viie aasta. Mulle õud-
selt meeldis Tartus, selle linna 
hõng ja vaim,“ lausub ta. „Mu isa 
suguvõsa juured on Lõuna-Eestis 
ja minagi tunnen end lõunaeest-
lasena – paljud suved veetsin seal 

ja nüüdki, kui Tartust läbi Lõuna-
Eestisse sõidan, tunnen end kui 
kodus. Sama tugev tunne hoiab 
mind ka siin.“

Sellegipoolest linnaelu talle 
ei istu. Kui Amblale otsiti val-
lavanemat, osutus Rait vali-
tuks ja töötas seal 2009. aasta 
novembrist. Viimased kaheksa 
aastat elab ta Amblas üürikorte-
ris koos samuti Imaverest pärit 
Marisega. Täpselt Ambla valla 
25. sünnipäeval, 11. aprillil 2016 
sündis nende perre pisitütar Be-
rit. Pulmad pidasid Rait ja Maris 
sel suvel. „Pere on mulle kõi-
ge tähtsam,“ kordab Rait meie 
vestluse jooksul mitmeid kordi. 
Kui talle mõne aja eest pakuti 
Reformierakonna peasekretäri 
kohta, oli üks põhjus keelduda 
just pere. „Kui ma oleks tahtnud 
Tallinna tööle minna, oleks ma 
seda ammu teinud,“ lausub ta. 

Nüüd seda vähem. „Maal ela-
mine ei tähenda seda, et jääme 

millestki ilma. Tähtis on, et meie 
ümber oleks hea elukeskkond, 
lasteaed, kool, huviringid, või-
malused vaba aega veeta, perearst 
kodu lähedal, teed-tänavad hool-
datud ja korras, töökohad lähedal 
ja võimalused ettevõtlusega tege-
leda olemas. Hea elukeskkond 
loob eelduse, et inimesed tahavad 
siia tulla ja siin olla,“ arutleb Rait. 
Et selle tööga pihta hakata, tuleb 
luua meeskond, kellega omavalit-
suse olemus uuesti lahti mõtesta-
da. „Omavalitsus pole see, et meil 
on seitse vallavanemat, igal oma 
vürstiriik, vaid hea elukeskkond 
meie ümber ja et need, kes tege-
likult abi vajavad, seda ka saavad. 
Aitame neid, kes seda vajavad, 
mitte ei anna kõigile võrdselt.“

Tema jaoks on prioriteet tur-
valisus. „Kergliiklusteede võrk 
vajab laiendamist, näiteks Paia 
ristist Eistvereni, Järva-Jaanist 
Karinule, Aravetelt Ahulani, 
jne.“

Tähtis on ka luua uusi või-
malusi maale kolida. „Trans-
pordiühendus, et inimesed 
saaksid tööl käia, on tähtis. 
Kuid ka ettevõtjaid peab maa-
le juurde tulema ja elamufondi 
küsimus tuleb lahendada. Te-
geleda tuleb nii riikliku munit-
sipaalelamute toetusmeetme 
kui ka võimalusega arendajad 
ja ostjad kokku viia – omava-
litsuse roll võiks olla just huvi-
liste kokkuviimine.“

Rait Pihelgas kogus kohali-
ke omavalitsuste valimistel 267 
häält ja oli tulemuselt teine, Re-
formierakond, mille esinumber 

Rait Järva vallas oli, kogus aga 
suurima häältesaagi. „Valimised 
on läbi. Minu jaoks polnud täh-
tis saada kõige rohkem hääli, 
vaid et minu meeskond võidaks. 
Mulle ei meeldi soolomehed, 
vaid meeskonnamängijad. Ja ma 
ei karda võtta oma meeskonda 
endast targemaid inimesi. Üksi 
saavutab palju, aga meeskonna 
saavutuspiir on lõputu. Vallava-
nem ei saa olla A ja O. Poliitika 
peab olema kujundatud selli-
selt, et kui tuleb ka halb juht, ei 
suuda ta head organisatsiooni 
aasta-paariga lõhkuda,“ arutleb 
Rait. „Tahan, et kõik panustaksid 
ühel jõul oma valla ülesehitamis-
se, et tekiksid konstruktiivsed 
arutelud. Uut valda ehitada on 
ühistöö ja iga algus on raske.“ 

Kõigil seitsmel omavalitsusel 
on oma tugevad küljed, mida 
tuleb võimendada, ja oma prob-
leemid, nõrkused, mis tuleb välja 
öelda. „See julgus peab olema,“ 

arvab Rait. „Olnud kogu ühine-
misprotsessi sees, oli ja on soov, 
et Järvamaa ei laguneks külade 
kaupa, et püsiks usk sellesse, et 
me võime teha asju teistmoodi.“

Kui tööst peaks aega üle jää-
ma, meeldib Raidile looduses 
käia ja sporti teha: ta on Ambla 
spordiklubi võrkpallimeeskon-
na liige ja jahimees. „Kuigi isa-
poolses suguvõsas on muusikuid 
ja mu õdegi on muusikakoolis 
käinud, minul seda soont pole, 
pilli ei mängi ja kooris ei laula. 
Sotsialiseerun palli mängides ja 
jahil käies. Jahipidamisega hak-
kasin tegelema Amblas, olen al-
les õpipoisi staatuses. Sel aastal 
küttisin oma esimese põdra,“ 
pajatab Rait. „See on omamoodi 
loodushoid. Metsa ei mindagi 
kedagi tabama, vaid loodust 
nautima. Muidugi tuleb kont-
rolli all hoida ka populatsiooni. 
Elus, nii looduses kui ka inimes-
tes, peab valitsema tasakaal.“

Rait Pihelgas: Pere on mulle kõige tähtsam

Kui ma oleks tahtnud 
Tallinna tööle minna, 
oleks ma seda ammu 
teinud.

SAAME TUTTAVAKS

Soovime teile rahulikku jõuluaega 
ning tegude rohket uut aastat!

Järva vallavolikogu ja -valitsus

Head 
Järva valla 

elanikud!
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Tiina Oraste peab
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Järva valla abivallava-
nem Tiina Oraste üt-
leb, et on saanud la-
val särada, käia pidu-
del ja linte läbi lõigata. 
Nüüd rahuldub ta ko-
hustustega, et Järva 
valda üles ehitada. 
Armsaim on aga va-
naema amet.

Tiina Oraste tööpäev Järva 
valla abivallavanemana algas 
tol teisipäeval, kui kohtusime, 
vara. „Alustasin Paidest Jär-
va-Jaani sõites – seal oli val-
lavalitsuse istung, pärast seda 
tegin tööd Järva-Jaanis. Siis 
tagasi Paidesse ja õhtul kell 
18 on Mäos koos majandus-
komisjon,“ annab ta ülevaate 
oma päevast. „Reaalseid töö-
tajaid on Järva vallas praegu 
(21. novembril) neli: volikogu 
esimees, vallavanem ja kaks 
abivallavanemat. Albus (Tiina 
Oraste oli Albu vallavanem) on 
asjad lõpetamata ja vähemalt 
aasta lõpuni tuleb tegeleda ka 
nendega.“

Hariduselt on Tiina õpetaja. 
Ta tunnistab, et oma unenägu-
des on ta siiani tihti õpetaja. 
„Õigemini tunni andmiseni ma 
ei jõuagi, kuid on probleem, 
sest algamas on keeruline tund 
ja mul on ette valmistamata,“ 
räägib ta naeruselt. „Omal ajal 
olin selline õpetaja, kes valmis-
tas ette isegi kehalise kasvatuse 
tunnid.“

Tiina on mulk, õigemini – 
ubamulk, pärit Abja-Paluojast, 
elanud ja koolis käinud Kark-
si-Nuias. „Pärast kooli lõpe-
tamist ei tahtnudki ma saada 
õpetajaks, vaid klassivälise töö 
organisaatoriks – juba kooli 
kõrvalt töötasin paralleelselt 
pioneerijuhina. Olin ise ak-
tiivne. Seda ametit õpetati 
aga lisaerialana algklasside 
õpetajatele. Pärast Tallinna 
pedagoogilise instituudi lõpe-
tamist olin kaks aastat Paide 3. 
keskkoolis pioneerijuht, hiljem 
seitse aastat algklassiõpetaja,“ 
meenutab ta.

Algas muutuste aeg. „Tund-
sin, kui väike on minu maailm. 
Tahtsin olla kursis kõigi teema-
dega, mis tõstatusid ühiskon-
nas, ja kaasa rääkida,“ lausb ta. 
Sellesse aega jääb ka Reformi-
erakonna naisorganisatsiooni 
Naire asutamine Paides, mille 
40 asutajaliikmest üks on Tiina, 
kuigi erakonda ta ei astunud.

Siis tekkis võimalus kandi-

deerida Järvamaa omavalitsuste 
liidu (JOL) tegevdirektoriks-
asjaajajaks. „Liit oli märtsis 
1995 just loodud, mina olin 
ametis juuni algusest. Ränk 
periood, millegi uue loomine. 
Kõik Järvamaa ühisasutused – 
ühistranspordikeskus, Väätsa 
prügila jne – on sel ajal loo-
dud. Tänu tegusatele omava-
litsusjuhtidele oli JOL Eestis 
esirinnas. Polnud kisklemist, 
vaid eesmärk ja selle poole lii-
kusime.“

2002. aastal astus Tiina 
erakonda Res Publica. „Mul-
le meeldisid nende ideed ja 
mõtted, midagi taheti ära teha 
ja ka tehti, näiteks tõstatasid 
nad korruptsiooni eema. Nen-
de ideedega on edasi mindud, 
ainult et nüüd on need kellegi 
teise ideed ja Res Publica on 
kahjuks inimeste mällu jäänud 
ainult kui poistebänd, kelle va-
limisloosung oli „Vali kord!“.“

2003. aasta kevadel sai 
Tiinast riigikogu Res Publica 
fraktsiooni sekretariaadi juht. 
Ja muidugi tuli ka erakonna 
maakonnaorganisatsioon üles 
ehitada. Sellest ajast on Tiinal 
meeles Jüri Ellram Imaverest, 
Enn Mäger Türilt, Andres 
Jalak ja Raivo Raja Paidest, 
Alari Kirt Lehtsest. „Ka tä-
nases Järvamaa poliitikas on 
paljud Res Publica taustaga,“ 
ütleb Tiina.

Juba enne seda, kui Res 
Publica opositsiooni mängiti, 
tuli Tiina Toompealt ära. „Töö-
tasin pool aastat AS Kalevi 
kommivabrikus sekretariaadi 
juhina, ehk mul on kogemus 
ka suure ettevõttega,“ lausub 
Tiina. Töö Tallinnas tähendas 
aga iga päev pealinna vahet 
sõitmist. Kui Järva maavalit-
suse haridusosakonna juha-
taja Janne Vink ametist lah-
kus, kandideeris kohale Tiina. 
„Olin selles ametiski ainult 
pool aastat, sest pääsesin 2007. 
aastal kevadel riigikokku.“

Tiina tunnistab ausalt, et ei 
tundnud end seal hästi. „Tund-
sin, et olen vales kohas. Sellest 
ei saa aru enne, kui seal oled. 
Saad omi mõtteid küll avalda-
da, fraktsioonis arutada, kuid 
loevad erakonna seisukohad. 
Parteidistsipliin peabki olema. 

Soolotsemine lõpeb akna all,“ 
teab Tiina nüüd öelda. „Kui 
sa oled harjunud olema rah-
va teenistuses, siis mõtled ka 
reede hommikul kell 7 (kui 
riigikogutööst on vaba päev), 
kuhu ma pean nüüd tormama 
– magan siin rahva raha eest. 
See ei ole hea tunne. Või kui 
käisin kohtumistel ja üritustel, 
tabasin end mõttelt, kas mind 
sinna ikka tegelikult tahetakse.“ 

Seepärast – kui Tiinale pa-
kuti Järva maavanema kohta, 
oli ta kohe nõus. „Kuigi kahtle-
sin ka siis. See on vastutusrikas 
koht – kas ikka tulen vastutu-
sega toime. Aga meeskond oli 
olemas. See viis aastat oli väga 
huvitav periood, kuid sellest 
piisas täiesti. Tunned ühel het-
kel, et oled andnud endast kõik, 
kõik hakkab korduma, on vaja 
uut tegutsemist.“

Maavanemaks olemisele 
järgnes aga veelgi huvitavam 
– töötu aeg, mis kestis üheksa 
kuud. „Ühest küljest oli see hea 
aeg, sest sain väga palju ise-
endaga tegeleda. Ja sündis mu 
esimene lapselaps Eliise – sain 
temaga palju koos aega veeta ja 
seetõttu oleme väga lähedased. 
Teise lapselapsega pole enam 
nii,“ arutleb Tiina. „Käisin ka 
palju kursustel, kandideerisin 
päris mitmesse kohta tööle. 
Aga endised ametid ja parteili-
sus olid takistuseks. Ühes kohas 
ütles üks tuttav inimene otse: 
„Tiina, ma ei taha, et sa tuled 
ühel hetkel minu asemele.“ Ta 
kartis tööd kaotada!“

Seetõttu oli ta üllatunud, kui 
Saku vallavalitsus julges tema, 
inimese, kes ei tunne ei seda 
kanti ega rahvast, tööle võtta. 
„Minu vastutada oli Saku vallas 
nn pehme pool ehk hariduse, 
kultuuri-, noorte-, spordi- ja 
sotsiaalvaldkond, nagu prae-
gugi. Sain sealt tugeva koge-
muse, kuidas üks omavalitsus 
peaks tõeliselt töötama, kui on 
olemas vastavate valdkondade 
spetsialistid, vallal raha ja väga 
nõudlikud vallakodanikud, kes 
teavad, mida tahavad,“ võtab 
Tiina kokku oma tööaja Sakus. 
Ta lisab, et Saku valla töökor-
raldus andis hea eeskuju, kui-
das võiksid asjad toimida ka 
Järva vallas. 

Tänu Sakule oli Tiinal ka 
julgus vastu võtta Albu valla-
vanema koht. „See on armas 
kogemus selles armsas Jär-
va-Madise vallamajas, mis on 
väljast täitsa kena, aga seest 
vajaks remonti ja on ahiküt-
tega – talvel kütsime pliiti. 
Aga inimesed on seal soojad,“ 
meenutab Tiina mööduvat 

KAIDI-LY VÄLB

huvijuht

November algas toimekalt. 
1. novembril käisid 4.–9. klassi 
õpilased NUKUteatris vaatamas 
etendust „Kentsakas juhtum koe-
raga öisel ajal”. Lavastus oli õpet-
lik ning rääkis autistliku noor-
mehe muredest ja rõõmudest, 
valikutest ning väljakutsetest. 

2.–3. novembril osalesid 
direktor Rainer Tõnnis, mate-
maatikaõpetaja Kaire Lõhmus 
ja huvijuht Kaidi-Ly Välb Tartus 
HITSA korraldatud täiendkooli-
tusel „Õppeprotsesside juhtimi-
ne digiajastul“. Selle programmi 
raames seati paika eesmärgid, 
millega järgmise pooleteise kuu 
jooksul tegeleda. 9. novembril 

toimunud infokoosolekul jagu-
neti kolme-neljaliikmelistesse 
töörühmadesse, kes töötavad 
välja mitme aine põhiselt lõi-
mitud digimeetodid ning -üles-
anded. Neid õppevahendeid 
kasutavad õpetajad detsembri 
esimeses pooles koostöötundide 
läbiviimisel. 

7. novembril oli meie kooli 
õpilastel kodusõppepäev. Õpe-
tajad külastasid Tartu Herbert 
Masingu kooli ning Poska güm-
naasiumi. Ammutati inspirat-
siooni hariduslike erivajadustega 
(HEV) õpilastega töötamiseks 
ning tutvuti teiste koolide töö-
korraldusega. Direktor viibis sa-
mal ajal Järvakandis kompetent-
sikonverentsil „Kiirtee maailma 
parimaks haridusjuhiks“. 

10. novembril osales õpetaja 
Niina Raitmaa HEV-koordi-
naatorite täiendkoolitusel. Sa-
mal õhtul tähistasime Kareda 
Valla Maja saalis ja laste män-
gutoas üheskoos isadepäeva. 
Peale väikest kontserti mängiti 
„Kuldvillakut“  ja teisi mänge. 
Õpetaja Janno Nau juhenda-
misel said isad koos lastega 
arendada oma robootikaoskusi.

24. novembril toimus ko-
danikupäeva aktus ja temaa-
tiline viktoriin. Samal päeval 
oli ka kaartide valmistamise 
õpituba, õhtul koolimajas aga 
mardi-kadritrall ja peale seda 
õpilasesinduse öö.

1. detsembril toimus kooli-
majas traditsiooniline magusa-
laat. 

Hingedeaja toimetused Peetri koolis

Omal ajal olin 
selline õpetaja, kes 
valmistas ette isegi 
kehalise kasvatuse 
tunnid.

Alates 4. detsembrist jaotatakse Koigi vallamajas ja Päinurme raamatukogus jõulukommi-
pakke Koigi piirkonna kodustele lastele alates sünnist kuni põhikooli lõpuni ja eakatele 70. 
eluaastast. Info 384 6431 või 384 6433.
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aastat. „Tahtsin Albus rohkem 
ära teha, aga aega nappis. Seal 
oli lihtne, sest minu eest oli 
kõik ära otsustatud. Kui oleksin 
ühinemislepingu arutelu juures 
olnud, oleksin kindlasti midagi 
teisiti teinud.“

Seda meelt on Tiina küll, et 
kui tahad elus muudatusi sis-
se viia, on targem tööle võtta 
inimene väljastpoolt, kes pole 
naabritega sugulussuhetes nii, 
et pärast on raske vallas eda-
si elada. „See on nii inimlik,“ 
lausub ta. Näiteks ei meeldinud 
piirkonna inimestele otsus sul-
geda Ahula algkool, kuhu sügisel 
oleks õppima jäänud vaid kahek-
sa-üheksa last. „Kool tööle jätta 
oleks olnud karuteene lastele,“ 
kinnitab Tiina.

Ja kui Rait Pihelgas tegi Tii-
nale ettepaneku oma meeskon-
nas tööle asuda, oli ta nõus. 
„See pole erakonna koht,“ täp-
sustab Tiina. „Mul pole poliiti-
list ambitsiooni. Olen saanud 
laval särada, käia pidudel ja 
linte läbi lõigata. Nüüd rahul-
dun kohustustega. Mul on nii 
palju kogemusi, mida suudan 
panna valla ülesehitamisse. 
Kusagil on vaja end maha laa-
dida, et see kogemus ei jääks 
minusse.“

Juba enne ametisse asumist 
suutis Tiina aga veeklaasis tormi 
tekitada, vastates vallavolikogu 
16. novembri istungil volinik 
Vello Th eori küsimusele, mitu 
gümnaasiumi on vallas nelja 
aasta pärast. Tema isiklik arva-
mus on, ja ta väga loodab, et 
Paidesse tuleb üks tugev riigi-
gümnaasium. „Inimesel peab 
olema isiklik arvamus, mis ei 
tähenda, et ma teiste omi ei 
arvesta. Otsustab ju volikogu,“ 
kinnitab Tiina ka nüüd. „Ole-
me toppama jäänud Paide pika 
mõtlemise taha. Ei ole juletud 
välja öelda, kas gümnaasiumi 
osadega jätkatakse või mitte. 
Maakonnas on õpilasi vaid ühe 
gümnaasiumi jagu ja jääb puu-
dugi. Isiklikult olen seda meelt, 
et peale põhikooli peaks 60% 
lastest minema gümnaasiumisse 
ja 40% kutseharidusse, ideaalis 
oleks see koguni 50-50. Peame 
jõudma oma karjäärinõustami-
sega sinnamaani, et põhikooli 

lõpus oleks selge, millises ame-
tis soovib noor jätkata ja kas ta 
jõuab selleni läbi gümnaasiumi- 
või kutsehariduse.“

Tema meelest oleks Jär-
vamaale hea olnud ka Soome 
eeskujul integreeritud hariduse 
andmine, kus gümnaasium ja 
kutsekool asuvad kõrvuti, kutse-
koolis õppijad saavad gümnaa-
siumis üldaineid juurde võtta, 
et kõrgkoolis õpinguid jätkata, 
ja vastupidi – gümnasistid aimu 
erialadest, et laps tunnetaks, mi-
da tahab. „Tähtsaim on, et laps 
saaks kvaliteetset ja oma aren-
gule vastavat haridust. Ma ei saa 
nõus olla sellega, et keemiat ja 
füüsikat annavad koolis vastava 
väljaõppeta õpetajad. Reaalai-
ned, eesti ja inglise keel peavad 
olema antud vastavate spetsia-
listide poolt. Muidu paneme las-
te edasisele teele tõkke,“ ütleb 
Tiina. Järva vallas on võimalus 
panna õpetajad täiskohaga tööle 
eri koolide vahel.

Ka on ta seda meelt, et vaja-
dust tugispetsialisti järele peab 
märkama juba lasteaias. Kui 
laps saab eduelamuse vastavalt 
oma arengule, on ka vähem 
käitumisprobleeme ja maha-
jäämust õppimises. „Me ei tohi 
ühtegi last jätta omaette,“ ütleb 
Tiina.

Kõige suurem töö on teha aga 
sotsiaalvaldkonnas, panna see 
toimima nii, et ükski inimene 
ei jääks kahe silma vahele, ükski 
laps märkamata, ükski abivaja-
ja toetuseta. „Kindlasti võtame 
tööle lastekaitsespetsialisti, siiani 
töötas ta vaid Ambla vallas. Ta-
haks ka vabastada sotsiaaltöö-
tajad autojuhi rollist. Sotsiaalt-
ransport, mis on kulukas, peab 
olema turvaline nii kliendi kui  
ka töötaja jaoks,“ tõdeb Tiina.

Riik on pannud omavalitsus-
tele kohustuse korraldada väga 
paljusid teenuseid. „Seitsme val-
la peale on üle 20 toetuse, mida 
maksta. Toetused peaksid olema 
vajaduspõhised ja suurem rõhk 
tuleb panna teenustele: koduhool-
dusele, tugiisiku teenusele pere-
dele, päevahoiuteenusele. Päeva-
keskuste järele on suur vajadus,“ 
loetleb ta. „Inimesed on nõus ka 
ise maksma, kuid meil tuleb luua 
võimalused teenuseid pakkuda.“

Kui kõigest sellest veel aega 
ja võhma üle jääb, püüab Tiina 
aidata poja peret. „Kõige arm-
sam asi on vanaema olla. Saad 
lastega olles nii palju tagasi. Seda 
erilist aega, kui lapsed on väi-
kesed, tuleb maksimaalselt ära 
kasutada,“ lausub ta. „Teatrisse 
ja kinno satun ma viimasel ajal 
harva, aga kui keegi pileti ära 
ostab, tulen!“

b armsaimaks vanaema ametit

Inimesel peab 
olema isiklik 
arvamus, mis ei 
tähenda, et ma 
teiste omi ei 
arvesta.

SAAME TUTTAVAKS

Tiina koos oma sõbra Eliise, poja Egoni ja pojapoja Ramosega. Erakogu
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Vabatahtlike eestvedamisel 
on MTÜ Albu Noortekeskus 
kirjutanud kaks projekti, et 
nõustada ja toetada kogukonna 
elanikke. PRIA Leader-prog-
ramm toetas projekti „Kogu-
konna tulevik on perekond 
ja noored“ 2478,92 euroga, 
KÜSK-i kohaliku omaalgatu-
se programm rahastas projekti 

„Märkame ja hoolime“ 1140 
euroga, 475-eurose omaosaluse 
aitab katta Albu vald

Mõlemad projektid on suu-
natud Albu kogukonna liikme-
tele, kuid oodatud on ka huvi-
lised mujalt. Me loodame, et 
koolitustel jagatavad teadmised 
jõuavad kogukonna liikmete-
ni ning aitavad täita püstitatud 

eesmärgi – kogukonna liikmed 
oskavad märgata ja teadvus-
tavad tekkivaid probleeme ja 
ohte, julgevad neist rääkida, 
oskavad olukordi ise lahenda-
da ja teavad, kust vajadusel abi 
leida. Neil on oskus märgata 
abivajajat ning julgus aidata.

Projektide raames toimub 
kokku 13 koolitust ning kaks 

perepäeva. Koolitused alga-
vad 2017. aasta novembris ja 
kestavad kuni 2019. aasta juu-
nikuuni. Esimene koolitus oli 
6. novembril beebidega ja väi-
kelastega peredele, kus ämma-
emand Asta Olonen rääkis, 
kuidas tunda beebi kasvami-
sest, arengust rohkem rõõmu 
ja vähem muretseda.

Albu noortekeskuses 
kohtuti videote 
salamaailmaga

14. oktoobril külastas Albu 
noortekeskust Karl-Erik Tau-
karile muusikavideo ja mitme-
te tuntud reklaamide tegemi-
sega seotud olnud Neveli Niit, 
et teha sissejuhatus visuaalsest 
keelest, režiist ja kaameratööst. 
Koolituspäeval saadi teada pal-
ju uut videote tegemisest. Kui 
vahel võivad meile neis mõned 
asjad tunduda juhuslikud, siis 
tegelikkuses on kõik läbi mõel-
dud – alates värvidest kuni he-
lini. „Mitte miski pole juhuslik. 
Kui sa arvad, et videosse on 
teatud värvid saanud lihtsalt 
ilu pärast, siis sa eksid," ütles 
Neveli. 

Ta tutvustas, kuidas vi-
suaalselt mõjutatakse inimese 
emotsioone ja mõtteid ning 
missuguseid värve, helisid ja 
karaktereid selleks kasutada. 
„Karl-Erik Taukari laulu„Kell 
kuus" videos soovisime kahte 
maailma eraldada, seega kasu-
tasime sees fi lmitud stseenides 
sooje toone ja väljas fi lmitud 
stseenides külmi toone."

Ka heli loomine on omaette 
teadus. Hollywoodis on selleks 
eraldi inimene ehk foley, kes 
tekitab erinevaid materjale 
kasutades fi lmi sobivat heli. 
Kõiki helisid ei jõuta võtte-
platsil salvestada ja seega võib 
foley tekitada näiteks hobuse 
galopi heli või kahe mõõga 

kokkupuutumisel tekkivat 
kõla. „Kuulake, inimene läks 
uksest sisse ja helitoon läks 
madalamaks. Kõige peale tu-
leb mõelda," õpetas Neveli, 
kuidas helide muutumist jäl-
gida. Lisaks sellele vaadati ka 
erinevaid kaadrite suuruseid 
ning harjutati oma sõnumi 
edastamist. 

Järgmine koolitus oli 25. 
novembril, kus jätkati tutvu-
mist videote tehnilise ja sisu-
lise poolega. Sellega liigume 
justkui salamaailma, millest 
asjaga mitte kokku puutunud 
inimestel on raske aru saada. 
Koolitusega antakse võima-
lus tulla ja heita pilk sellesse 
maailma. Teadmine, kuidas 
põnevaid ja häid videoklippe 
luua, ei ole kasulik ainult vi-
deote tegijatele. Need teadmi-
sed aitavad mõista, mis meid 
ümbritseb, ning olla vähem 
mõjutatav sellest, kuidas vi-
deod, televisioon ja reklaamid 
meie emotsioonidega mani-
puleerivad.

Koolitus toimub projekti 
„Noored meediakoolitusega 
aktiivseks kogukonnaliikmeks" 
raames.

Lisainfo: Kristiina Opriš-
tšenko, huvi- ja noortejuht, 
noortekas@albu.ee

Kristi Kirss, projektijuht, 
kristi.kirss@live.com

Noortekeskus õpetab elama

KOOLIEELIKUTEGA (2–7 
a) seotud teemad lastevanemate-
le, vanavanematele, pedagoogi-
dele, omavalitsuse sotsiaaltööta-
jatele, lastega töötajatele. 

2018. aasta novembris-
detsembris „LAPSEVANE-
MA SUHTLUSTREENING“

Oskused, mille abil luua ja 
hoida häid suhteid perekon-
nas ja seeläbi saada paremini 
hakkama ka suhetega kõikjal 
enda ümber. Oskus lapsi kuu-
lata. Kuidas jääda mõistlikuks 
lapsevanemaks. Laste enese-
kontroll. Kuidas kasvatada las-
tes vastutustunnet. Laste kas-
vatamisel piiride kehtestamine 
ja rakendamine. Kasvatamine 
ilma füüsilise vägivallata. Pere-
siseste konfl iktide ennetamine, 
lahendamine. Kuidas luua pa-
rem kontakt lapsega.

Koolitus kestab 16 aka-
deemilist tundi. Loengusarja 
viiakse läbi kahel päeval. 

Koolitaja: Perekeskus Sina 
ja Mina

Jaanuar 2019 „RISKI-
NOORTE KASVATAMINE” 

Kes on riskinoored, kuidas 
märgata probleeme ja aidata 
riskiperesid, konfl iktide la-
hendamise meetodid. Kooli-
tus kestab 1,5 tundi. Koolitaja: 
Perekeskus Sina ja Mina. 

KOOLIEALISTE NOOR-
TEGA (7–17 a) seotud tee-
mad lastevanematele, vana-
vanematele, pedagoogidele, 
omavalitsuse sotsiaaltöötaja-
tele, lastega töötajatele, laste-
le/noortele.

27. jaanuaril 2018 (I tsük-
kel) „KÄITUMISPROBLEE-
MID: PRAKTILISED SEK-
KUMISED“

Mis on lapse halva käitu-
mise taga, kuidas jõuda käi-
tumisprobleemi põhjusteni; 
millised tagajärjed on prob-
leemsel käitumisel. Koosneb 
kahest tsüklist, kestus 4+4 
tundi. Koolitaja: psühholoog 
Margit Jullinen.

Veebruar 2018 „IGA 
INIMENE ON ERINEV“ – 
vaimne ja füüsiline vägivald. 

Kuidas suhtuda neisse, kes 
on teistmoodi kui mina, kui-
das nendega arvestada; deli-
kaatsus; tolerantsus. Kestus 
1,5 tundi. Koolitaja: psühho-
loog Margit Jullinen.

Aprill 2018 „TOITUMIS-
HÄIRED“ – kuidas ebaregu-
laarne toitumine ja rämpstoit 
mõjutab noorte tervist? Kui-
das valmistada lihtsate vahen-
ditega tervislik argipäevatoit? 
Kestus 2 tundi. Koolitaja: Siiri 
Krümann.

Mai 2018 „TÜDRUKUTE 
JA POISTE DELIKAATSED 
TEEMAD“ 

Räägime eraldi gruppides 
tüdrukute ja poistega sek-
suaaltervisest, hügieenist, 
eetikast. Kestus 2 korda 1,5 
tundi. Koolitaja: Asta Olonen.

September 2018 „KÜBER-
OHUD, TURVALINE VEE-
BIMAAILM“ 

Veebimaailma ohtude 
ennetamine, märkamine, 
lahendamine; delikaatsete 
isikuandmete ja fotode pos-
titamine; kust otsida abi. 
Kestus 2 tundi. Koolitaja: 
noorsoopolitseinik Kadri 
Toom. 

Oktoober 2018 „OHTLI-
KUD SÕLTUVUSED“ 

Alkoholi ja teiste meele-
mürkide tarbimise tagajärjed. 
Mis juhtub kehaga, vaimuga, 
tulevikuga, eluga; kes saab 
mind aidata ja kust leida abi? 
Kestus 1,5 tundi. Koolitaja: 
psühholoog Margit Jullinen. 
(järgneb jaanuari Järva Valla 
Lehes)

Koolituste toimumisest 
anname jooksvalt infot – jäl-
gige valla lehte ning FB valla 
gruppi. Kui tead kindlalt, et 
soovid mõnest koolitusest 
osa võtta, anna meile teda – 
teeme huvigrupi ja neile otse 
postituse. 

KOOLITUSTE KAVA

NOORED
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KAIE ALTMETS

arendus- keskkonnaspetsialist

Novembris tunnustas 
vanurite eneseabi- ja 
nõustamisühingu 
juurde loodud vana-
vanemate fond Eesti-
maa vanavanemaid, 
teiste seas tõsteti esi-
le ka järvalasi Milvi 
Randmäed Sõrandu 
külast ja Urve Ennu 
Röa külast.

Koosviibimisel anti 11 väl-
javalitule elutöö väärtustami-
se, säilitamise, esiletõstmise ja 
edasikestmise märgiks imeli-
se vanaema ja imelise vanaisa 
aunimetus koos tunnistuse ja 
üllatusega, mis on neljapäevane 
Pühajärve Spa ja Puhkekeskuse 
tuusik.

Milvi Randmäe on põline 
Järva-Peetri kihelkonna ela-
nik. Noorena on elanud Esnas, 
Müüsleris ja Öötlas. Abielludes 
tuli ta elama Silmsi külasse ja 
hiljem ostsid nad koos abikaa-
saga maja Sõrandu külasse, kus 
elab tänaseni.

Milvi on tubliks ja töökaks 
kasvatanud viis last, neli tü-
tart ja poja. Vanemad tütred 
on elama asunud Rakveresse 

ja Valgamaale, kaks viimast last 
elavad naaberkülas Silmsis. Kõi-
ge noorema tütre koduks on ku-
nagine vanaisa talukoht, poeg 
elab samuti kunagi perekonnale 
kuulunud majas. 

Nende pere on põliselt te-
gelenud maaharimise ja põl-
lupidamisega. Milvi oli koos 
abikaasaga Koigi sovhoosis ja 
Kalevipoja kolhoosis traktorist 
ning pensionieelsed aastad töö-
tas noorkarjatalitajana. Hooli-
ma suurest töökoormusest ja 
igapäevastest kohustustest on 
Milvi olnud alati äärmiselt po-
sitiivse eluhoiakuga ja millegi 
üle kurtmine või hädaldamine 
on tema jaoks võõras. Ta on 
alati olnud lahke ja abivalmis ka 
täiesti võõraste inimeste suhtes, 
näidates sellega oma järeltulija-
tele eeskuju, et alati on oluline 
püüda kõigepealt mõista, mitte 
hukka mõista.

Ka praegu, 81aastasena ei is-
tu ta niisama käed rüpes, vaid 
aitab aktiivselt kaasa talu iga-
päevatoimetustes – olgu selleks 
aiamaaharimine, kartulivõtt, 
kanade karjatamine või laste-
lastelaste hoidmine.

Milvi on väga tähtsaks pi-
danud kultuuri hoidmist ja 
selle edasikandmist. Ta on 
võrratu käsitöötegija. Tema 
käte vahelt on tulnud diiva-
nipatju, kampsuneid-mütse ja 

sadu paare sokke-kindaid. Ta 
on väga suur kangakudumise 
meister ning imetlemist vää-
rivad tema heegeldatud voo-
dikatted ja suured laudlinad, 
mida jagub tänaseks päevaks 
pea kõikide laste ja lastelaste 
kodudesse. Loomulikult on 
kogu suguvõsa kaltsuvaibad 
pärit Milvi kangastelgedelt.

Milvi on aktiivne ka selt-
sitegevuses: koos teiste küla-
elanikega asutati 2001. aastal 
Sõrandu külaselts, mille liige 
on ta tänaseni. Ta on olnud 
väga paljude külaseltsis toi-
munud käsitöö õppepäevade 
eestvedaja ja nõuandja. Kui esi-
mesel aastal võeti kangakudu-
mises liiga raske teema – linase 
käteräti kudumine – aitasid 
Milvi oskused ja teotahe selle 
kääritud lõimematerjali teljelt 
maha kududa, et järgmiseks 
kangakudumiseks telg vabaks 
saada. Kangasteljel kootud vai-
pade ja katete meetreid ei ole ta 

ilmselt isegi kokku arvutanud. 
Lisaks on ta ka ise saanud ko-
gemust ja motivatsiooni ning 
oma pere naistele (nii lastele, 
lastelastele kui ka juba laste-
lastelastele) kudunud Peetri 
kihelkonna seelikuriide ning 
villased suurrätid. Lapsed ja 
lapselapsed on ise valmistanud 
muud komplekti osad: käised, 
tanud, vööd jne.

Tunnustamist väärib just 
tema käsitööhuvi ning Järva-
Peetri kohapärimuse edasi-
kandmine järeltulijatele läbi 
rahvarõivaste ja isetehtud kä-
sitööesemete. Kui üks töö lõpeb, 
on tal alati varuks uus plaan, 
mida tegema hakata.

Milvi kodu on olnud kogu 
elu selleks keskpunktiks, kus 
pere kokku saab. Olgu see siis 
pere tähtpäev, kartulipanek, 
heinategu või sügistööd. Vä-
ga tihti on selle pere õu täis 
autosid, sest lapsi, lapselapsi 
ja juba ka lapselapselapsi on 
palju – Milvi on vanaema 14 
lapselapsele ja vanavanaema 15 
lapselapselapsele.

Praegu elab Milvi oma ko-
dutalus koos tütrepoja Martini 
perega, kus kasvab ka kaks lap-
selapselast. Nii õpivad lapsed 
väätustama elu vanade ini-
mestega, pärimus saab edasi 
kantud ja ka vanad inimesed 
on hoitud. 

Imeline vanaema pühendub 
perele ja käsitööle

Milvi võib uhkust tunda omakootud Järva-Peetri kihelkonna rahvariidest, millest valmistatud seelikuid kannavad 
pea kõik ta järeltulijad. Erakogu

Milvi on olnud alati 
äärmiselt positiivse 
eluhoiakuga ja mil-
legi üle kurtmine või 
hädaldamine on te-
ma jaoks võõras. 

Detsembrikuu sünnipäevalapsed

Õnnitleme!

Ambla Vallavalitsus ja MTÜ Ambla Valla Eakate 
Klubi Vokiratas ootab kaunis eas rõõmsameelseid 

mehi ja naisi eakate jõulupeole
13. detsembril kell 13.00

Aravete kultuurimajja

Esinevad väikesed ja suured kohalikud taidlejad

Külla tuleb jõulumemm abilistega
Anna palun enda tulekust teada 11. detsembriks

Käravetel Valentina Lumistele, Maarjamõisas 
Helmi Mändlale, Aravetel Helle Lepsile või Aita 

Paapile ning Amblas Mare Pärnikule!
Buss väljub Roosnast 12.00, Amblast 12.15, 

Käravetelt 12.30, Ketest 12.45

EAKAD
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ENE PEDAK

teabetöötaja

Koigi kultuuriseltsi Pääsu-
silmakese kollektiiv tuli oma 
kolmandal sünnipäeval kokku, 
et lasta lauludel kõlada nii enda 
kui ka külaliste rõõmuks. Kol-
me särasilmse ja lauluhimulise 
tüdruku Marliini, Johanna ja 
Aleksandra särtsakad laulud ja 
erinevad lavakostüümid panid 
rütmis kaasa liikuma ning te-
gid meele rõõmsaks. 

Vahvat sünnipäevakontserti 
aitasid sisustada ka teised kul-
tuuriseltsi lauljad. Üle lavalau-
dade käisid järgemööda ikka 
nooremad ja vanemad, siis jälle 
vastupidi. Lauldi üksi ja kahe-
kesi, ansamblina ja kambakesi 
– nii nagu hääled kokku sobi-
sid ja nii nagu kõikide lauljate 
juhendaja Ene Puhmaste oli 
kõik paika sättinud. 

Peo kulminatsiooniks ku-
junes muidugi Pääsusilmake-
sele kingituste üleandmine ja 
nendega polnud peole tulijad 
sugugi kitsid. Tänati juhendajat 
toreda kontserdi eest ja sooviti, 
et sama kollektiiv oleks laval ka 
25 aasta pärast.  

Pääsusilmake pidas sünnipäevapidu

Kultuurikalender
1.–30. detsembrini LeeVe maali 
näitusmüük „Staarid ja viina-
marjad“ Koeru kultuurimaja kon-
tori saalis. Info tel 385 4364 või 
5354 3442
8. detsembril kell 16.15 ja 18 
17. Koeru keskkooli tantsueten-
dus „Vabalt. Rivitult. Valvel“ 
keskkooli võimlas. Pilet 3.-, 
kuldsponsori pilet alates 5.-. 
Koolieelikud tasuta
8. detsembril kell 18 Järva-
Jaani kultuurimajas kino, kogu-
perefilm „JÕULUVANADE VAHE-
TUS", pilet 2.-
9. detsembril kell 9.30–17 Jär-
va-Jaani kultuurimajas PAASTU- 
JA JOOGAPÄEV
10. detsembril kell 11–15 jõu-
lulaat Koeru kultuurimajas. Re-
gistreerimine tel 5301 5930
10. detsembril kell 17 Järva-Jaa-
ni kultuurimajas Komöödiateatri 
etendus „HOLLIWOODY FILMITÄ-
HED" KATRIN KARISMA JA HELGI 
SALLO, pilet 15.- ja 13.-

11. detsembril kell 16 kont-
sert „Aegumatu klassika ja 
lummav jazz“ Aruküla mõisas. 
Esinevad Petri Piiparinen – 
löökpillid, Aarto Mälgand – 
klahvpillid, Enri Remmelgas – 
tuuba, Tanel Juksaar – trom-
boon, Sander Valdmaa – trom-
pet, Valeri Trahhatšjov – klar-
net. Pilet 2.-, muusikakooli õpi-
lastele ja õpetajatele tasuta
11. – 22. detsembrini jõulune 
käsitöö näitus-müük Imavere 
raamatukogus. Infot jagab Allika 
Jüris tel 524 9585
12. detsembril kell 12 Imavere 
piirkonna eakate ja puuetega ini-
meste jõululõuna Imavere rahva-
majas. Info Imavere päevakes-
kus tel 389 7610 või 5301 1324
14. detsembril Kaisumõmmide 
aiarühma jõulupidu Imavere 
laste aias
17. detsembril Imavere rahva-
majas kell 12 valla koduste laste 
jõulupidu ja kell 13 advendikont-

sert – esineb Tartu katseremon-
ditehase puhkpilliorkester Forte
17. detsembrist 31. jaanuarini 
rändnäitus „Koeru kihelkond ja 
inimesed“ Koeru kultuurimajas
17. detsembril kell 15 Koeru 
kultuurimaja 60 kontsertaktus 
Koeru kultuurimajas. Esinevad 
kultuurimaja kollektiivid
19. detsembril kell 10.30 piir-
konna koduste laste jõulupidu 
Koeru lasteaia Päikeseratas 
saalis. Esinevad Järva-Jaani 
emad ja väikelapsed, Koeru 
beebikool
20. detsembril Müramõmmide 
ja Marumõmmide aiarühmade 
jõulupidu Imavere lasteaias
21. detsembril kell 17 Koeru 
lasteaia Päikeseratas jõulupidu 
Koeru kultuurimajas
22. detsembril Imavere kooli ja 
noortekeskuse jõulupidu
22. detsembril kell 19 Järva-
Jaani kultuurimajas kontsert 
„METSARAHVA SEKELDUSED"

27. detsembril kell 13 eakate 
jõulupidu Koeru kultuurima-
jas. Külas Järva vallavanem 
Rait Pihelgas. Esinevad Ka-
narbiku tantsurühm ja laulu-
ansambel
29. detsembril kell 20 Järva-
Jaani kultuurimajas AASTALÕPU 
PEOÕHTU, pilet 13.- ja alates 
kell 20.30 16.-
29. detsembril kell 20 aastalõ-
pupidu. Koeru Kultuurimaja 60 
Koeru kultuurimajas. Tantsuks 
ans Trio Comodo. Pilet eelmüü-
gist 10.-, alates 20. detsembrist 
15.-. Lauad ettetellimisel Koeru 
kultuurimajas, tel 385 4364
11. jaanuaril kell 18 Koeru 
kultuurimajas kino. Eesti-Soo-
me-Rootsi suurfilm „Igitee“ Pi-
let 4.-, sooduspilet 3.- Alla 16a 
keelatud
3. jaanuaril kell 10.30 Vaba-
dussõjas võidelnute mälestus-
päeva tähistamine Koeru au-
sambapargis

Trio oma esi-
nemispartneri 
Anne-Liisi Pä-
rensoniga.

Jaanus Alliksoo

KULTUUR
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Sügis Albu 
eakate 
ühenduses

17. septembril tähistasime va-
navanemate päeva. Piduliku päeva 
puhul kogunesime jällegi Jäägri 
Villasse. Külas oli veel meie Albu 
valla vallavanem Tiina Oraste. 
Kuna meie hulgas oli ka sünni-
päevalapsi, siis oli nende kord ette 
astuda ning õnnitlused ja lilled 
vastu võtta. Oli ka üks juubilar – 
Hans Saluste – 85. Tiina Oraste 
soovis talle palju õnne ja tugevat 
tervist edaspidiseks ning andis üle 
tänukirja pikaajalise töö eest Jär-
vamaa Pensionäride Koondises. 
Ta õnnitles ka kõiki vanavanemaid 
ja leidis, et meil on suur ja tähtis 
osa oma lastelaste elus.

Külakosti tõid õpetajate-muu-
sikutepaar Mae ja Juhan Trump 
Harjumaalt Arukülast. Kontser-
dil kõlasid peamiselt Juhani oma 
muusikapalad. Mõni luulelugu 
oli pärit ka meie oma Küllike 
Veede luulepaunast. Oli armas 
kontsert.

Õile Kalme

5. oktoobril käisime Tallin-
nas Salme kultuurikeskuses 60+ 
festivalil, mis on meie eakatele 
juba aastaid olnud meelepärane 
üritus. Festivalil oli võimalik osta 
soodsamalt ravimeid, mitmesu-
guseid tervise- ja majapidamis-
tooteid ning täiendada ka oma 
garderoobi ja muretseda endale 
sobivaid jalatseid. 

Vähem oluline ei olnud kul-
tuuriprogramm. III korruse 
saalis võis näha eakate rühma-
de laulu, tantsu ja võimlemist. II 
korruse saal oli avatud erinevate 
terviseteemade tutvustamiseks. 
I korruse saalis tervitasid Tallin-
na linnaosad, toimus ansambli 
Kukerpillid ja Juss Haasma juu-
belikontsert, millest ka meie osa 
saime. Samuti autasustati siin 
konkursi „Aastad täis sära ja 
väärikust“ laureaate, Albu vald 
oli esitanud nominendiks meie 
juhatuse liikme Õile Kalme ka-
tegoorias „Eakalt kogukonnale“.

Tore, et meie vallas ka eakaid 
märgatakse.

Juta Liivak

28. oktoobril käisid eakad 
üle pika aja Ugala teatris. Teater 
võttis meid vastu renoveerituna 
ja uudsena. Külastasime päevast 
etendust, komöödiat „Nähta-
matu daam“, milles võidab ar-
mastus, kuid armastuse kõrval 
tõuseb ka olulisele kohale au, 
sest pole ju armastust ilma auta. 
Kogu etendus oli üles ehitatud 
pöördlavale ja muudele tehno-
loogilistele uuendustele.

Elma Sõmer

Järva Valla Leht uuris 
veidi enne Koeru kul-
tuurimaja 60. sünni-
päevapidu, mis tundeid 
see maja neis tekitab.

ANNE PINDRE

Töötasin Koeru kultuurima-
jas aastatel 1983–2012. Selle pi-
ka aja jooksul oli palju imelisi, 
ulmelisi, lõpmata naljakaid ja 
pingelisi hetki.

See oli 1990. aastate alguses, 
kui esmakordselt oli Koeru 
kultuurimaja laval Eesti Draa-
mateater etendusega „Hedda 
Gabler" ja oma näitlejate „ka-
hurväega“ – Ita Ever, Lembit 
Ulfsak, Helle-Reet Helenurm, 
Ülle Kaljuste ja palju teisi. Neist 
kolm esimest on oma lapsepõlve 
kaudu seotud Koeruga. Mõtle-
sin, et missugused ajad ja või-
malused on näha ikka suhtelisel 
maal laval suuri näitlejaid. See 
oli minu jaoks väga suur ela-
mus!

Nüüd, olles viis aastat harv 
külaline/töötegija selles majas, 
tunnen alati maja külguksest 
sisenedes – sellest uksest käidi 
varem pidevalt, peauks oli iga-
päevaselt suletud – nii tuttavat 
maja lõhna, et võin silmad kinni 
minna sisse ja õelda, kus olen, 
ja tunnen treppide paitust tal-
dade all – niiii palju sai neid 
treppe mööda üles-alla sõna 
otseses mõttes joostud. Ka see 
on meenutus, ilus tunne, mis 
sügaval alateadvuses ja meeltes 
ikka alles.

Olid ilusad aastad ja ilusad 
inimesed minu ümber. Kum-
mardus.

Jätkusuutlikkust, Koeru kul-
tuurimaja!

ANNELY PEREJAINEN

Kultuurimajaga seoses mõt-
teid mõlgutades jõudsin selleni, 
et sellel majal on väga hea aura, 
uksest sisse astudes valdab posi-
tiivne energia. Kindlasti aitavad 
sellele kaasa need inimesed, kes 
seal igapäevaselt töötavad. Mi-
na ise leian tee sinna majja nii 
ringijuhina kui ka ise erinevates 
huviringides osalejana kindlalt 
neljal päeval nädalas ja olen 
selle üle ülimalt õnnelik. Ühte 
olen tunnetanud – kultuurimaj-
ja sisenedes jäävad argimured 

ukse taha ja välja astudes olen 
justkui parem inimene. Miski 
võlu selles majas on, mille nime 
ma ei tea!

Jõudu ja jaksu kultuurimaja 
personalile ja jätkuvat edu meie 
kultuurimajale!

KERLI SIRILA

Minule meenub Koeru 
kultuuriMAJAGA igaaastane 
muusikakooli kevadkontsert, 
mis aastate algusest peale on 
toimunud kultuurimajas. Mõ-
nus, kergelt suvine aeg ja kergelt 
külm saal, mida majaperenaine 
alati püüab puhuritega muusi-
kakooli pere jaoks soojemaks 
kütta. 

Õpetajad on märganud juba 
mõnda aega tagasi klaveri kehva 
seisukorda, sellel mängimine on 
visuaalselt koomiline, sest klah-
videl on vaja kõvasti vaeva näha. 

Teisalt seostuvad mul kultuu-
rimajaga pärastlõunased tantsu-
trennid nii koolinoorte kui ka 
täiskasvanutega. Kultuurimaja 
saali põrand on rahvatantsijate 
poolt kõvasti sisse tantsitud! Nii 
loodan, et see jätkub järgmised 
kümnendid.

Mind isiklikult on alati kul-
tuurimajas tervitanud puhas 
ja soojust õhkav ruum ja abi-
valmid inimesed. Vahvad ja 
meeleolukad rahvapeod. Ning 
suur–suur koostegemise rõõm.

BIRGIT METS

Minu lugu Koeru kultuuri-
majaga algas 20 aastat tagasi. 
Neid päevi tuli harva ette, kui 
ma üle õue kultuurimajas ole-
va raamatukogu poole poleks 
jooksnud. Esimesel aastal vaa-
tasin raamatutest pilte, siis juba 
tähti ja nõnda tekkis lugemis-
oskus just kultuurimaja seinte 
vahel. Raamatukogust pisiku 

sisse saanud, käisin ma mitmes 
kultuurimaja huviringis ning 
veetsin sõpradega aega tollal 
keldrikorrusel asunud noorte-
toas. Sellele lisandus algklas-
sides tekkinud huvi tantsimise 
vastu, mis tähendas, et kultuu-
rimaja uks avanes minu jaoks 
veelgi sagedamini. Praeguseks 
võin öelda, et kultuurimaja pole 
ammu enam pelgalt mitte hoo-
ne, vaid koht, kus ma tunnen, 
et minu looming õitseb. 

Iga maja, iga kodu peegel-
dab inimesi, kes seal elavad või 
töötavad. Kultuurimaja nägu 
on alati olnud soe, avatud ning 
minu elus olulisel kohal. 

KRISTA JÜRGENS

Koeru kultuurimajaga on 
minul pikaajalised ja sõbralikud 

suhted. Iga trepiaste on jalas ja 
ukselink käe sees. Maja on läbi 
ja lõhki omane. Kõige armsam 
on kultuurimaja, kui siin on 
sees inimesed – siis on ta omas 
elemendis, kui on pidu, teater, 
kontsert või  midagi muud põ-
nevat teoksil. Maja ongi nagu 
hea kest või koda, sisuks inim-
tegevus. 

Heade inimeste aura on 
siin kindlasti ringi hõlju-
mas. Ja häid inimesi meil ja-
gub, jagub ka suurepäraseid 
sündmusi. Kultuurimaja on 
kokkusaamise koht, siin saab 
midagi uut õppida ja vanade-
le teadmistele kinnitust, saab 
meelt lahutada ja vaimu tur-
gutada.  Selle maja rõõm on, 
et päevad on täis koolilaste 
askeldusi ja õhtuti vanade 
tuttavate toimetusi. Usun, et 

läbi aastate pole maja olemus 
muutunud, värskendust on 
ta kindlasti saanud ja uued 
põlvkonnad kaaslaseks, aga 
põhieesmärk on läbi 60 aasta 
samaks jäänud. Kindlasti igat-
seb maja aina uusi tuttavaid ja 
uudistajaid lisaks, astuge aga 
julgesti uksest sisse ja saage 
majaga sõbraks, võit on mõ-
lemapoolne!

EVA LINNO

Majavaimu ma näinud pole, 
aga tema toetust ja kohalolu 
tundnud küll. Kui ma küm-
me aastat tagasi augusti teises 
pooles kultuurimajja tööle 
asusin, läks septembris ma-
jakatuse vahetuseks. Ühel ööl 
oli tohutu vihmasadu ja suure 
saali lae servast hakkas parketi 
peale korralikult läbi sadama. 
Kontoris käis remont ja samas 
valmistasime ette kultuurima-
ja 50. sünnipäeva pidu. Selle 
aasta lõpp oli kõigile paras 
seiklus. Enne pidu istusin 
ühel õhtul saalis ja rääkisin 
üksi kõva häälega ja omaarust 
just majavaimuga. Andsin talle 
teada, et olen siin kõige pa-
remate kavatsustega. Sellest 
hetkest ei olnud maja mulle 
enam võõras ja võin öelda, et 
tunnetuslikult oli tema toetus 
ja luba tegutseda väga tähtis.

Samal viisil olen tundnud 
paljude inimeste toetust, lu-
gupidamist ja soovi teha koos-
tööd ning saada ja anda head 
nõu. Töö kontoris digimaail-
mas informatsiooni hallates ja 
kirjadele vastates moodustab 
väga suure osa päevast. Vahel 
oled kuvari vaatamisest üsna 
tönts ja kui astud saali, kus 
on koorilaul, rahvatants või 
mõnui muu tegevus, on sellel 
uskumatult suur vägi. Näen, et 
inimesed tulevad pärast pikka 
kooli- või päevatööd kollek-
tiivi tegutsema ja on selle üle 
väga rõõmsad. Ma ei tea, kas 
suudame ja oskame alati kõi-
kide soovidega arvestada ja 
ootusti täita? Kas peamegi, aga 
püüame asju korraldada ma-
javaimule lubatud viisil, ikka 
kõige paremate kavatsustega. 
Täna maja 60. sünnipäeva eel 
olen uhke Koeru kultuurimaja 
inimeste üle. Te olete parimad! 
Parimad oma töös, peomeele-
olus ja argipäevas.  

Kultuurimaja tervitab vanu 
ja igatseb uusi tuttavaid

Koeru kultuurimaja direk-
tor Eva Linno ootab koh-
tumisi inimestega, kes 
mäletavad kultuurimaja 
ehitamist või avapidu 
ning ootab väga mäles-
tusi ja fotosid sellest 
ajast. Ühendust võtta kul-
tuurimaja direktori Eva 
Linnoga tel 5301 5930.

KULTUUR
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Lauamängud
5. novembril toimusid Koeru võimlas Järvamaa spordiliidu 

25. aastapäeva ürituste raames koroona üksikmängu võistlused, 
mis olid ühtlasi Koeru lahtised meistrivõistlused. Naisi osales 7 
ja mehi 15 Roosna-Allikult, Paidest, Koerust ja Türilt.

Naiste kolm paremat:
I Mare Aade (Koeru)
II Marta Laas (Koeru)
III Anu Saul (Koeru) 
Meeste kolm paremat:
I Kalju Mägi (Türi)
II Endel Kütis (Türi)
III Tõnu Maiste (Koeru)

23. novembril toimusid Koeru lahtised meistrivõistlused 
koroona paarismängus. Paremusjärjestus:

I Urmas Virves / Urmas Pirnipuu
II Tõnu Maiste / Jaan Laug
III Aivar Kool / Mati Suun 

Jalgpall
11. novembril peeti Aravetel 2009. aastal sündinud laste jalg-

palliturniir. Koeru võistkond treener Margus Lutsu juhendamisel 
saavutas üheksa meeskonna konkurentsis kolmanda koha. Meeskon-
da kuulusid: Janar-August Laug, Martin-Oliver Klein, Rein-Oliver 
Järvmägi, Karl-Oskar Järvmägi, Jakob Joosepson, Kris Kleitsmann 
ja Reimo Kind. 

Maadlus
17. novembril toimus Lätis Daugavpilsis rahvusvaheline nais-

temaadluse turniir, kus osales üle sada maadleja Lätist, Leedust, 
Valgevenest ja Eestist. Väike-Maarja RSK tüdrukute heade tulemuse 
eest hoolitsesid taas Raudseppade pere esindajad: Eva-Maria Raud-
sepp saavutas noorte kehakaalus 55 kg 1. koha, nooremas grupis 
võistelnud Anu-Liis Raudsepp (34kg) saavutas 2. koha .

25. novembril osalesime Ahtmes Eesti meistrivõistlustel vaba- ja 
naistemaadluses õpilastele. Naistemaadlus: 56 kg saavutas Eva-Maria 
Raudsepp 2. koha.

Jaak Tammiku õpilane Brent Bürkland saavutas kehakaalus 42 
kg 3. koha

Aivar Lagenõmm 
sõudis end hõbedale

25. novembril toimusid Vil-
jandis Eesti meistrivõistlused si-
sesõudmises pikamaadistantsil. 
Järvalastest ainsana teenis poo-
diumikoha Järva-Jaani suusa- 
ja rattaklubi esindav koerulane 
Aivar Lagenõmm, kes sai 6000 
m distantsil M40+ vanuseklassis 
ajaga 21.09,3 teise koha. 

Samal distantsil saavutas koe-
rulane Tiia Riis N40+ vanuse-
klassis 4. koha ajaga 25:44,6.

26. detsembril kell 12 Aravete spordihoones
3 x 3 korvpalliturniir ja lisavõistlused

Oodatud kõik huvilised!
Info:  Leo Matikainen

KATRE MÄGI

18. novembril peeti seits-
mendat korda Aravete Jõu-
jaamas Eesti jõuviievõistlus. 
Võistlejaid oli üheksa: tõstjad 
Riho Kägo, Peeter Vahe, Jaa-
nus Hiiemäe, Raner Aberthal, 
Lauri Naarits, Aivar Zarubin, 
kettaheitja Märt Israel, jõu-
saalitreener Sten Põldsamm 
ja kuulitõukaja Raido Kalbach. 
Võisteldi viiel alal: rebimis-
haardega jõutõmme, pukki-
delt tõukamine, rinnal kükk, 
rinnale+surumine ja lamades 
surumine.

Kõigi alade kokkuvõttes saa-
vutas I koha Aivar Zarubin, II 

koha Märt Israel ja III kohale 
tuli Riho Kägo. Meie valla tõstja 
Lauri Naarits saavutas 6. koha.

Võistluse läbiviimist toe-
tasid Ambla vald, OÜ Puidu-
ladu, OÜ Z-Module, spordi-

klubi Sparta, OÜ Terasman, 
Reval Sport, Adidas, I-Sport, 
Eesti Haldus.

Aravete Jõujaamas katsuti rammu

Aivar Lagenõmm võistlus-
tel sõudmas.

1. detsembril toimunud 
Koeru sportlaste galal jagati 
välja auhinnad viies kategoo-
rias. Raudvara tiitliga pärjati 
mehed, kes on läbi aegade 
aidanud edendada Koeru 
sporti: Uno Aan, Jüri Ilves, 
Tõnu Maiste ja Ülo Jammer. 
Spordi toetajatest pälvisid 
tunnustuse OÜ Tannenrode, 
AS Konesko, AS Natural, AS 
E-Piim. Tublid treenerid oli 
Toomas Aas (kergejõustik), 
Jaak Tammik (maadlus),  Ur-
mas Virves (lauamängud),  
Meelis Sopp (pallimängud), 
Margus Luts (jalgpall), Jarko-
Kalevi Arhilahti  (laskmine), 
Ahto Härm (darts),  Marek 
Ruotsalainen (ujumine), 
Lembit Kalter (sumo).

Esimest korda kiideti ka 
jalgpalli- ja dartsifänne, spor-
disõbra tiitli pälvisid poliitikud: 
Järva vallavanem Rait Pihelgas, 
abivallavanem Andres Teppan 
ja endine Koeru abivallavanem 
Toomas Tammik.

Sportlastest peeti meeles 
neid, kes jõudsid lõppeval 
aastal Eesti meistrivõistlustel 
ja karikavõistlustel kolme pa-
rema hulka, auhinnasaajaid 
oli 19, lisaks kolm tubli jalg-
pallurit.

SPORT
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KÄSITÖÖ- JA VÄIKETOOTJATE 
IX JÕULULAAT

17. DETSEMBRIL 10.00 - 14.00

KARINU KÜLAMAJAS 
TAIDLEJAD KELL 12

AVATUD:
KOHVIK;

HEATEGEVUS ANNETUSKAST

JÄRVA MAANAISTE ÜHENDUS;
KARINU KÜLASELTS KARAME

TEL. 5649 0522

Jõulupidu  nii kodustele mudilastele kui ka Albu  lasteaia-
lastele toimub neljapäeval, 14. detsembril algusega 17.00 
Albu rahvamaja saalis.

Albu Põhikool Albu Lasteaed

Väljaandja Järva Vallavalitsus
Järva -Jaani, Pikk 56
Tiraaž 4300
Toimetaja Arnika Tegelmann

arnika@aleht.ee
Trükk AS Printall
Toimetus ootab kaastöid iga kuu 
viimase täisnädala esmaspäevaks.

Hea Koigi küla elanik!
Teeme taas korjanduse aastavahetuse 
ilutulestiku jaoks!

Sa saad osaleda, tehes üle-
kande MTÜ Koigi Külaseltsi 
arveldusarvele SEB ühispanka: 
EE541010220096137016.

Võid  maksta ka sularahas 

Jaak Kalitsa või Saima Kamsi 
kätte. Kogumine läheb lukku 27. 
detsembril kell 20.

MTÜ Koigi Külaseltsi liige 
Saima Kams, tel 5698 0781.

Kui hästi 
tunnete 
Imavere 
kanti?

Vastuseid ootame hiljemalt 31. jaanuariks 2018 e-postiaad-
ressil viktoriinisari@gmail.com. Vastused võib tuua ka Imavere 
raamatukogusse või Käsukonna külaraamatukogusse. Vastuste 
paberile märkida vastaja nimi ja kontakt. 

Viktoriinisari on ühistegevus Imavere vallavalitsuse ja SA 
Ajakeskus Wittenstein/Järvamaa Muuseum projektis „Inimesed 
ajas ja aeg inimestes.“

Kutsume osalema kõiki (sh õpilasi) Imavere piir-
konna ajaloo viktoriinisarjas, mis kestab aprillini. 
Osalejate vahel loosime viktoriinisarjades välja 
erinevaid auhindu. 

Küsimused on koostatud uues Imavere valla 
raamatus „Imavere vald: inimesed ajas ja aeg 
inimestes“ ja internetis leiduva info põhjal. Küsi-
mused koostas Ründo Mülts. 

VIKTORIINISARJA „INIMESED 
AJAS JA AEG INIMESTES“ 

II KÜSIMUSED
1. Eesti omariikluse taastamise järel avanes „raudne 
eesriie“ ning asuti looma uusi kontakte läänemaailma-
ga – vaba Euroopaga. Selle tagajärjel tekkisid paljudel 
omavalitsustel sõprusvallad välismaal. Millise omavalit-
susega teisel pool riigipiiri allkirjastas Imavere vald 16. 
septembril 1992. aastal sõprus/koostöölepingu? (Soo-
vime teada sõprusomavalitsuse nime ja riiki.)

2. Imavere maadel on seltsitegevus ning üheskoos toi-
metamine ajast aega au sees olnud. Kuigi siinmail jäi selt-
side hiilgeaeg  Eesti esimesse omariiklusperioodi, on 
Imavere vanim selts asutatud juba 19. sajandi teisel poo-
lel? Mis nime kandis piirkonna vanim selts – 1871. aastal 
Imavere maadel tegevust alustanud karskusselts?

3. 20. septembril 2017. aastal varises 72. eluaastal 
manalasse tunnustatud Eesti prosaist ja luuletaja, 
rohkete kirjanduspreemiate laureaat ja Tartu linna au-
kodanik. Milline seos oli luulekogude „Ring ja neli-
nurk“, „Igiliikuja“, „Torn“ jpt Eesti kirjandust rikasta-
nud teoste autoril Imavere vallaga?

4. 26. augustil 2017. aastal tähistati Imaveres suurejoone-
liselt Imavere valla päeva „Elagu Eesti küla“. Mis aastal 
korraldati esimest korda Imavere valla päeva?

TULE HATHA JOOGASSE!TULE HATHA JOOGASSE!

Aravete kultuurimajasAravete kultuurimajas
Neljapäeviti kell 17.45 –18.45, Neljapäeviti kell 17.45 –18.45, 
ühe korra hind 3 eurotühe korra hind 3 eurot

Treener Ljubov RaudnaTreener Ljubov Raudna

Kontakt: 552 1946Kontakt: 552 1946

Kaasa võimlemismatt, Kaasa võimlemismatt, 
jalga soovitatavalt mittelibisevad jalga soovitatavalt mittelibisevad 
nahktallaga sussidnahktallaga sussid
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06. 03   Albu lahtised meistrivõistlused
   murdmaasuusatamises
   vabas tehnikas 
09.-11.03 VALGEHOBUSEMÄE TALVEFESTIVAL  
09. 03  Talvefestivali avamine
        Festivali päevadel avatud keskuses     
   Suusarestoran
11. 03  18. Albu Suusasõit Jaak Mae karikatele   
   FIS. Paarisstart. KL.
11. 03  Eesti Freestyle Noortesarja IV etapp (kross)
   Lumelaud (kross), suusk (kross) 
17. 03  Krossi EMV. Lumelauakross, suusakross
18. 03  Valgehobusemäe Rodeo.
   Slopestyle (pargisõit)   
22. 03  Valgehobusemäe Suusakross 
   / Ambla SK Suusaseeria 4. etapp
   

   Info: www.valgehobuse.ee või 5214270
       Email: kalju@valgehobuse.ee
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Suur talve avamisprogramm. Lastele lume 
värvimise töötuba!  Avatud Talverestoran. 
Muusikat teeb Albu Karmoškad.
Täpse päeva anname teada, kui lumeolud 
(sh. kunstlumi) meie keskuses olemas!

02.-07. 01 Koolivaheaja rõõmud. Lumelaua- 
   ja mäesuusaõpe lastele
21. 01  FIS Rahvusvaheline Lumepäev
 - igal täistunnil lumelaua- ja mäesuusa   
   grupitunnid kõigile huvilistele
 - murdmaasuusatamise õpe algajaile   
   Suusabussi instruktori juhendamisel
 - lumelauakrossirajal ajasõit 
    
02. 02  Suusabuss Albu Põhikooli    
   õpilastele
13. 02  Vastlapäev
   Suur liu laskmise võistlus  
24. 02  Eesti 100 Valgehobusemäe    
   Teatemaraton 

VALGEHOBUSEMÄE
TALV 2017/18

NB! Laupäeva või pühapäeva pärast-
lõunase meeleolu keskuse kohvikus loob 

elav lõõtspillimuusika! Jälgi reklaami!

Metsakeskus.ee

Ostame kasvavat metsa, põllumaad 

ja metsakinnistuid hinnaga 

kuni 10 000 eurot/ha. 

Kinnistud võivad olla tehtud raietega 

või asetseda piiranguvööndis.

Tel: 56 111 900

Reakuulutused
Ostame Toyota ja Mercedes marki 
sõidukeid, võib ka pakkuda muid 
marke sõidukeid. Tel 5567 8016

Müüa küttepuid (lepp, kask). Lepp 
alates 28 eurot rm, võimalik erine-
vad pikkused. Tel 5346 0394

OÜ Estest PR ostab metsa- ja põl-

lumaad. Tel 504 5215, 514 5215, 

info@est-land.ee

Ostame talu koos metsa ja maaga. 
www.skpinvest.ee

Üldehitus, katused, fassaadid ja 

viimistlustööd. 5352 9476, e-mail 

mehitus@gmail.com

Sõiduautode kokkuost. Tuleme ko-
hale üle Eesti. Tel 553 3060. Väga 
kiired tehingud! Raha kohe kätte!

Pottsepatööd ja looduskivi paigal-
dus. Materjal, transport meie 
poolt, www.ahjudjakaminad.ee 
Tel 5803 3448, Ain

Müüa lõhutud küttepuid (pikkus 
vastavalt soovile, erinevad puulii-
gid).  Müüme ka kuiva ja 3m küt-
tepuud.  Tel 507 4553

Müüa 3-meetrist küttepuud 

(lepp). Hind koos veoga 18eur/rm. 

Miinimumkogus 30rm.   

Tel 507 4553

Tai massaaži teenus Aravetel ja Al-
bus. Helistada tel: 552 1946.

Müüa 3 toaline keskküttega korter 
Kaalepis. Tel 5802 8399

Üldehitus, katused, fassaadid ja 
viimistlustööd. 5352 9476, mehi-
tus@gmail.com

Müüa tooreid küttepuid (lepp, 
sanglepp, kask, okaspuu). Mõõ-
dud 25-60cm, vastavalt kliendi 
soovile. Tel 501 3862

Müüa saetud ja lõhutud kuivi küt-
tepuid (30cm, 40cm ja 50cm).  
Tel 504 5632

VÄINO LIIVIKU
LEILI JALAKAS
ARVO AARISTE

TIINA KARU


